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Úvodem
Spolu s vydáním tohoto čísla Veltruských listů se blíží i několik 
významných výročí. 125 let městysu Veltrusy, 30 let města, 100 let 
od narození Ladislava Čepeláka. Každý rok si v konkrétní dny při-
pomínáme různé důležité události, které se odehrály před mnoha 
a mnoha lety, nebo třeba i celkem nedávno. Svátky, narozeniny, 
historické milníky a další.

Navzájem si na základě data v kalendáři připomínáme, co je 
pro nás důležité a co všechno vedlo k tomu, že tu teď jsme a že se 
máme tak, jak se máme. V tyto dny vzpomínáme, listujeme foto-
alby a kronikami, zapalujeme svíčky, znovu si vyprávíme oblíbené 
historky, radujeme se, truchlíme a zase si uvědomujeme, kolik 
času už stihlo uplynout.

Právě kvůli plynutí času často zapomínáme, každým rokem si 
vybavujeme méně detailů, ztrácíme přehled o tom, jak se vlastně 
tehdy všechno odehrávalo. A i proto slavíme výročí, abychom si vše 
zase připomněli, neztratili lekce, jimiž už jsme si prošli a poučili 
další lidi kolem sebe.

Společná historie nás sbližuje a může spojovat jednotlivé náro-
dy, rodiny, zájmové skupiny. Kým bychom byli, kdybychom neměli 
na koho navázat a z čeho se poučit?

Milé čtenářstvo, mnoho příjemných vzpomínek i krásných 
budoucích zážitků vám přeje

Johana Kadeřábková, šéfredaktorka

Plánované akce 
– Veltrusy a okolí

ČERVEN
PÁ–SO 7.–8. | volby do Evropského parlamentu
PO 10. | Komunitní kruh – Akupresura v praxi (KC, 17:00)
ČT 13. | přednáška o astrologii (KC, 18:00)
ČT 13. | Matějovské květinové trhy (kolem KC, 9:00–17:00)
SO–NE 15.–16. | výstava Ladislav Čepelák knižní ilustrace  

(KC, 15:00–19:00)
NE 16. | kurz akrylové malby (KC, 9:30-16:30)
ST 19. | Olympijský běh (park, 18:00)
ČT 20. | Čtyři uši stačí drahoušku (KC, 18:00)
PÁ 21. | O cestách za primáty do vzdálených míst planety 

Země (KC, 18:00) – přednáška s fotografem  
Petrem Slavíkem

ČERVENEC
SO–PO 6.–15. | letní tábor Kocourkáč

SRPEN
SO 3. | Miřejovické půlení – půlmaraton
SO–NE 10.–11. | 5. a 6. český pohár žáků ve vodním slalomu 

(vodní kanál)
SO–NE 31. 8.–1. 9. | Memoriál Jaroslava Froňka st.  

(vodní kanál)

ZÁŘÍ

ČT 5. | vernisáž obrazů Kuška Karel – výročí 80 let (18:00)
PO 9 .| seminář Čtyři dohody – Don Miguel Ruiz 

s Jaroslavou Královou (KC, 17:00)
SO 14. |  Happening na starém mostě
SO–NE 14.–15. | 5. a 6. Národní kvalifikační závod  

a 6. a 7. český pohár juniorů (vodní kanál)

ŘÍJEN
ČT 10. | Královské tóny s Petrem Ševčíkem (KC, 18:30)

Dočtete se…
... 
O VÝZNAMNÉM  
VÝROČÍ

... 
O BAROKNÍM 
SPORTOVÁNÍ

... 
O KULTURNÍCH 
AKCÍCH

NA STR. 1212

NA STR. 2020

NA STR. 1515
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INFORMACE Z ÚŘADU

www.veltrusy.cz

INFORMACE Z MĚSTA

 ⬤ Web
 ▶ registrace k odebírání newsletteru:

 ⬤ Munipolis
 Registrace k odebírání novinek (infor-
mačním kanálem, který si sami zvolíte).

 ▶ Doporučujeme stažení mobilní 
aplikace: 

 ⬤ Facebook
 ▶ @MěstoVeltrusy
 ▶ @Kultura Veltrusy

 ⬤ Zasedání zastupitelstva
 ▶ termíny na webu/Fb
 ▶ KC U Havrana, Chotkova 65

 ⬤ Kalendář města
 Přehledný kalendář všech veltruských 
akcí a služeb a svozu jednotlivých 
druhů odpadu (veřejné Google 
kalendáře, které si občané mohou 
přidat do svých kalendářových aplikací).

OSTATNÍ SLUŽBY

 ⬤ Knihovna
Út: 14–19 h
Pá: 14–17 h

 ▶ Komunitní centrum
U Havrana (Chotkova 65, 1. patro)

 ▶ e-mail: knihovna@veltrusy.cz

 ⬤ Otevírací doba hřbitova
 ▶ duben–říjen: 8–20 h
 ▶ listopad–březen: 8–17 h 

Web Registrace

Android iOS Registrace

akce/služby odpady

ÚŘEDNÍ HODINY MĚÚ

 ⬤ Podatelna, Czech Point, ověřování 
PO a ST: 8–12 a 13–17:30 h 
ÚT a ČT: 8–12 a 13–15 h 
PÁ: 8–12 h

 ▶ telefon: 317 070 294
 ▶ e-mail: sobova@veltrusy.cz

 ⬤ Stavební úřad 
PO a ST: 8–12 a 13–17:30 h

 ▶ telefon: 315 781 177
 ▶ e-mail: kostal@veltrusy.cz

 ⬤ Matrika 
PO a ST: 8–12 a 13–17:30 h

 ▶ telefon: 315 781 143
 ▶ e-mail: prazakova@veltrusy.cz

 ⬤ Obecné informace
 ▶ telefon: 317 070 291
 ▶ e-mail: asistentka@veltrusy.cz

DŮLEŽITÁ TELEFONNÍ ČÍSLA

 ⬤ Vedení města
 ▶ starosta Filip Volák 

mobil: 724 181 109
 ▶ místostarostka Barbora Bělková 

mobil: 724 181 120
 ▶ místostarosta Lukáš Kohout 

mobil: 773 794 236

 ⬤ Městská policie
 ▶ telefon: 777 919 156–7
 ▶ e-mail: mestska.policie@veltrusy.cz

 ⬤ Hasiči
 ▶ telefon: 721 106 278
 ▶ e-mail: jsdhveltrusy@seznam.cz

 ⬤ Technické služby města
 ▶ telefon:  777 795 530
 ▶ e-mail: zatrepalek@mestoveltrusy.cz

 ⬤ Vodovody a kanalizace
 ▶ telefon: 840 121 121, 602 128 127

 ⬤ Elektrické vedení (ČEZ)
 Po registraci vám budou 
chodit upozornění na plá-
nované odstávky proudu 
e-mailem nebo SMS

 ▶ telefon: 800 850 860

 ⬤ Veřejné osvětlení / rozhlas
 ▶ telefon: 777 795 530 (technické služby)

PORADNY

 ⬤ Právní poradna 
Bezplatné právní poradenství pro obča-
ny Veltrus v základním rozsahu. Právník 
se specializuje na občanské, rodinné 
a pracovní právo.

 ▶ telefon: 606 683 404
 ▶ e-mail: hulav@seznam.cz
 ▶ Doporučujeme rezervaci termínu
 ▶ Poradnu najdete v přízemí Komunitní-

ho centra U Havrana (Chotkova 65)

 ⬤ Sociální poradna
 ▶ Do odvolání e-mailem: 

poradenstviveltrusy@seznam.cz
 ▶ Lze sjednat i telefonicky: 

315 781 042 (Věra Krčmová)

PEČOVATELSKÉ SLUŽBY

 ⬤ Dojíždějící pečovatelka
 Do Veltrus pravidelně dojíždí pečova-
telka pro seniory či zdravotně posti-
žené. Služba je podpořena z rozpočtu 
města.

 ▶ telefon: 731 917 804, 315 704 267

 ⬤ Zdravotní a sociální péče doma
 Odborná zdravotní péče v domácím 
prostředí (rehabilitace, aplikace in-
jekcí, odběry, ošetření, převazy a další 
zdravotní výkony), péče o dlouhodobě 
nemocné / pečovatelské služby (pomoc 
s úklidem, nákupy, sebeobsluhou atp.)

 ▶ telefon: 724 810 714

NAKLÁDÁNÍ S ODPADY

 ⬤ Sběrné místo
 ▶ duben–listopad, úterý: 15–18 h, 

sobota: 8–12 h
 ▶ prosinec–březen, sobota: 8–12 h

 ⬤ Svoz biopopelnic
 Svoz biopopelnic od domu 
funguje od dubna do listopa-
du (tel. 778 706 672, e-mail: 
asistentka@veltrusy.cz)

 ⬤ Biokontejner k domu 
Přistavení biokontejneru je zpoplat-
něno částkou 300 Kč. Objednávat lze 
primárně na středu u vedoucího tech-
nických služeb.

Veltruské listy, periodický tisk samosprávného územního celku, ročník 26, číslo 2/2024, vychází v červnu 2024, cena výtisku 15 Kč, četnost 4 vydání za 
rok, náklad 350 ks. Listy vydává MěÚ Veltrusy, Palackého 9, IČO: 00237272. Redakce: Johana Kadeřábková (jk), Soňa Dekastello (sd), Kateřina Kohou-
tová (kk). Grafické zpracování: Přemysl Bukovský. Schváleno ministerstvem kultury pod číslem MK ČR E 10321. Tisk: Vyrobapro.cz, e-mail redakce:  
listy@veltrusy.cz. Zveřejněné příspěvky se nemusí shodovat s názorem redakce. Uzávěrka příštího čísla: 15. 9. 2024.

Kontakty a důležité informace
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ZPRÁVY Z MĚSTA

červen 2024

SLOVO MÍSTOSTAROSTKY

Vážení čtenáři 
Veltruských listů, 
 
po 14 letech je Česko znovu mistrem světa v ledním hokeji! 
To napětí o posledním květnovém víkendu, kdy se odehrály 
semifinálové a finálové zápasy, prožíval snad každý Čech. 
A pak ta euforie, pocit uspokojení, dojetí, hrdosti… a úleva.

Trochu přemýšlím nad paralelami k práci na radnici:)… 
a moc doufám, že i třeba projekt přístavby školy skončí takhle 
úspěšně, všechno se podaří a všem se uleví. Pochopitelně 
v našem „malém“, veltruském měřítku. Rozhodně se jedná 
o projekt, který nás v současné době zaměstnává nejintenziv-
něji. Hřiště za hřbitovem je vedle toho „jen takové šolíchání“. 
O obou projektech a jejich vývoji se dočtete v rubrice „Pracuje 
se na…“ Dále je momentálně několik projektů v různých stá-
diích rozpracovanosti. Na spadnutí je určitě schválení nového 
územního plánu, na kterém se pracuje již několik let. V plánu 
je úprava vchodu do úřadu, odstranění nevzhledné trafiky 
z náměstí i vysoutěžit zhotovitele rekonstrukce ul. Fr. Šafaří-
ka – zde čekáme ještě na úpravy projektu, abychom ho mohli 
realizovat co nejkomplexněji, včetně nutných úseků nové 
vozovky. Zároveň se musíme finančně vejít do možností měs-
ta. Dotaci získalo město totiž jen na část projektu – smíšenou 
cyklostezku. Ve stádiu tvorby studie jsou také přípravy na 
chodník v ul. Dlouhá, kterým plánujeme vytvořit bezpečnou 
cestu především ke sběrnému místu, ale také k zahradnictví. 
Velké změny chystáme také v oblasti odpadového hospodář-
ství, bude se vytvářet místní energetická koncepce. Konečně 
se plánuje i přeložka nízkého napětí v ul. Palackého, o kterou 
usiluje vedení města již mnoho let. Zde bychom rádi požádali 
všechny občany, kterých se přeložka nějakým způsobem 
dotýká, o maximální součinnost s projektanty, kteří pracují 
pro ČEZ Distribuci, a. s. Likvidace nevzhledných sloupů a nad-
zemního vedení je významným krokem v přípravách projektu 
kompletní rekonstrukce této hlavní třídy a přilehlých míst.

Letošní rok je pro Veltrusy v několika ohledech jubilejní: 
v červnu si připomínáme 100. výročí narození Ladislava 
Čepeláka, kterému se ve zpravodaji věnuje knihovnice 
Jitka Lísková (str. 13) a místní pamětník a Čepelákův přítel 
Jan Novotný (str. 12). O víkendu v polovině června budete 
moci u této příležitosti navštívit také výstavu Čepelákových 
knižních ilustrací v knihovně. 1. července pak Veltrusy oslaví 
30 let od povýšení na město a 19. října 125 let od založení 
městyse. Pokud byste našli ve svých domovech jakoukoli 
rekvizitu či fotografii k jedné nebo druhé události, uvítáme 
jejich zapůjčení na výstavu, kterou bychom rádi uspořádali 
na podzim v komunitním centru. Ozývejte se naší kulturní 
komisi na e-mail kultura@veltrusy.cz. Když už jsem u histo-
rie, vyzdvihnu ještě práci žáků naší školy na projektu Příběhy 
našich sousedů pod vedením paní učitelky Majerčákové. 
K příběhu zasloužilého patrona veltruských hasičů, Josefa 
Klofáta, který žáci objevili a zdokumentovali, existuje několik 
zajímavých výstupů (str. 17).

Těší mě, jak to v našem městě žije, kolik se tu děje sportov-
ních klání i kulturních akcí, jak se zapojují spolky a vymýšlejí 
společné akce. Často mě napadá, že všechny ty hodiny dobro-
volníků strávených nad přípravami a organizací všemožných 
aktivit pro druhé, jsou dost neviditelné. Cením si nadšení 
a energie těchto aktivních lidí. Vím, že nejsou nevyčerpatel-
né. O to milejší je vidět, že mezi sebe tito nadšenci dokáží 
namotivovat i mladší ročníky, kteří snad jednou to organizá-
torské žezlo převezmou.

Milí sousedé, přeji vám léto podle vlastních přání, ať se 
vám dobře daří a příjemné čtení!

| Barbora Bělková
mistostarosta@veltrusy.cz, tel. 724 181 120

Pracuje se na…
Dokončení hřiště v ul. Jiráskova
V dubnu se podařilo firmě Zahradní architektura Tábor, s. r. o. dle 
smlouvy vyhotovit mlatové cesty za hřbitovem. Jedna cesta je určena 
pro pěší a vede skrz nové hřiště, druhá, příjezdová cesta, vede k zadní-
mu služebnímu vjezdu na hřbitov. Tento typ cest je trochu náročnější 
na údržbu, nicméně do přírodního parkového prostředí pěkně zapadá. 
Cestám nevadí kačírek z okolních dopadových ploch, ale hroudy a hro-
mádky zeminy, které se na nich hned po realizaci začaly objevovat, ku 
prospěchu jistě nejsou.

Valy, které mají vytvořit přírodní bariéru kolem hřiště, budou v blíz-
ké době osázeny keři a trvalkami a budou automaticky zavlažovány. 
Věříme, že tímto vymezením hranic hřiště zvládneme bez použití oplo-
cení ochránit děti před vběhnutím do silnice i udržet pejskaře mimo 
hřiště. V brzké době si tu budeme moct odpočinout na lavičkách a také 
třídit odpad. Hřiště bude první místo ve Veltrusích, kde vyzkoušíme 
odpadkové koše na třídění.

Abychom se tu všichni mohli cítit jako na vlastní zahradě, je pře-
devším potřeba se tak chovat. Děkujeme, že dodržujete provozní řád 
hřiště a nezdržujete se zde po 20. hodině. Dopřáváte tím soukromí 
a potřebný klid nejbližším sousedům.

Výběru zhotovitele  
přístavby školy
Veřejnou zakázku na zhotovitele přístavby školy vyhlášenou na sklon-
ku roku 2023, o které se psalo v minulém vydání Veltruských listů, bylo 
potřeba bohužel zrušit (z důvodu časové nerealizovatelnosti s pevně 
stanovenými termíny) a vyhlásit ji v opakovaném řízení s lehce upra-
venými zadávacími podmínkami. Je již jasné, že aktuální školní rok se 
krátit nebude, protože není možné časově zvládnout zahájení staveb-
ních prací před letními prázdninami. Získaná dotace z IROP ve výši 40 
mil. Kč by ale ani tak neměla být ohrožena. Ohrožen může být částečně 
školní provoz během následujícího školního roku (s největší pravděpo-
dobností začne podle původního plánu 16. září 2024). Prosíme všechny 
rodiče žáků a pedagogický sbor o vstřícnost, součinnost a pochopení si-
tuace, která není pro vedení školy ani města snadná a způsobuje znač-
né komplikace. Nezbývá ale než jít dál. Věříme, že i přes tyto těžkosti 
se projekt přístavby školy zrealizuje, jen v časovém posunu. O všem 
podstatném budou rodiče žáků informováni, jakmile budou k dispozici 
konkrétní informace o průběhu stavby. Lhůta pro podávání nabídek 
skončila ve čtvrtek 23. května a zastupitelstvo 29. 5. schválilo vítěze – 
společnost První Key-Stav, a. s. s nabídkovou cenou 55 900 000 Kč bez 
DPH. V opakovaném řízení podalo nabídku celkem šest stavebních 
firem, jedna byla pro nedodržení zadávacích podmínek vyloučena. 
Držme si tedy palce, abychom mohli stavět se solidním partnerem! 

Barbora Bělková, místostarostka Veltrus
Filip Volák, starosta Veltrus
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Střípky ze zasedání zastupitelstva
NÁSLEDUJÍCÍ ODSTAVCE OBSAHUJÍ VYBRANÁ USNESENÍ A TÉMATA ZE 
ZASEDÁNÍ. KOMPLETNÍ ZÁPISY A PŘEHLEDY USNESENÍ NAJDETE NA WEBU 
MĚSTA HTTPS://WWW.VELTRUSY.CZ/ZAPISY-ZE-ZASEDANI−0.

16. zasedání,  
dne 20. 3. 2024
P ODP OR A P RO C E LO STÁTN Í 
S P OL K Y
Zastupitelstvo vzalo na vědomí podporu 
ve výši 10 000 Kč jednak pro organiza-
ci Zdravotní klaun a jednak pro Linku 
bezpečí.

N E VAJ G LU J.C Z
Zastupitelstvo souhlasilo s uzavřením 
smlouvy o úhradě nákladů na úklid a na-
kládání s odpady tabákových výrobků se 
společností NEVAJGLUJ a. s. Veltrusy tak 
získají zhruba 18 000 Kč.

K U P N Í S M LO U VA
Zastupitelé souhlasili s uzavřením kupní 
smlouvy na pozemek č. 145/2 o celkové 
výměře 178 m2 za cenu 89 000 Kč. Tento 
pozemek je nutné vykoupit kvůli stavbě 
plánované smíšené cyklostezky v ulici Fr. 
Šafaříka.

N ÁJ E M N Í S M LO U VA
Zastupitelé schválili uzavření smlouvy 
o nájmu části pozemku 562/1 (celkem 
500 m2) za cenu 10 000 Kč ročně na dobu 
5 let. První dva roky bude účtována sym-
bolická 1 koruna, nájemce provede úklid 
pozemku do stavu vhodného k užívání.

P RON ÁJ E M S LU Ž E B N Í H O BY T U
Zastupitelé schválili záměr pronajmout 
byt 1+kk s příslušenstvím v budově 
č. p. 439, byt bude pronajat jako služební 
byt za minimální nájemné 3 000 Kč.

ORGA N I Z AC E  
Š KOL N Í H O ROK U
Zastupitelstvo zrušilo usnesení č. 4 
z 15. zasedání a souhlasilo s úpravou orga-
nizace školního roku tak, že rok 2023/24 
bude ukončen 28. června 2023 a nový škol-
ní rok 2024/25 bude zahájen 16. září 2024.

P Ř Í STAVB A Š KOLY
Zastupitelé zrušili veřejnou zakázku na 
1. etapu stavebních prací na přístavbě ZŠ 
Veltrusy. Důvodem je nemožnost dodržet 
závazné dílčí termíny časového harmono-
gramu prací, které byly součástí zadáva-
cích podmínek.

17. zasedání,  
dne 10. 4. 2024
P Ř Í STAVB A Š KOLY
Zastupitelé souhlasili s opakovaným 
vyhlášením veřejné zakázky na přístavbu 
základní školy.

18. zasedání,  
dne 24. 4. 2024
Ú Č E TN Í Z ÁVĚ R K Y M Š, Z Š 
A M Ě STA
Zastupitelé schválili účetní závěrky 
příspěvkových organizací města. MŠ má 
kladný výsledek hospodaření 20 833‚05 Kč, 
který bude použit k pokrytí ztráty z minu-
lých let. ZŠ Veltrusy převede kladný hospo-
dářský výsledek ve výši 1 511 127‚29 Kč do 
rezervního fondu, z vedlejší činnosti bude 
převedeno 141 611 Kč do fondu odměn. 
Schválena byla i účetní závěrka města se 
ziskem 18 402 687‚08 Kč, který bude použit 
jako finanční rezerva pro další roky. Závě-
rečný účet města za rok 2023 byl schválen 
bez výhrad.

G R A N TOV Ý P RO G R A M
Zastupitelstvo schválilo rozdělení dotací 
z grantového programu města. Více viz 
str. 5.

Z Á M Ě R P RON ÁJ M U P O Z E M K U
Zastupitelstvo schválilo záměr prona-
jmout pozemek parc. č. 483/12 (o výměře 
890 m2) nebo jeho část za účelem vybu-
dování stožáru pro provoz radioteleko-
munikačních vysílačů a jeho technického 
zázemí na základě poptávky společnosti 
Etewa.

N ÁJ E M N Í S M LO U VA 
S LU Ž E B N Í H O BY T U
Zastupitelé schválili uzavření nájemní 
smlouvy na služební byt 1+kk ve výši 
3 000 Kč/měsíc se zaměstnancem technic-
kých služeb.

M Í STN Í E N E RG E TI C K Á 
KON C E P C E M Ě STA
Bylo schváleno vyhlášení veřejné zakázky 
na zpracování místní energetické koncep-
ce města Veltrusy prostřednictvím společ-
nosti ENERGON Grid s. r. o. Více viz str. 9.

19. zasedání,  
dne 29. 5. 2024
D OTAC E N A V Y B AVE N Í 
K N I H OVN Y
Zastupitelé souhlasili s přijetím dotace 
na vybavení knihovny ze Středočeského 
fondu kultury a obnovy památek ve výši 
70 000 Kč. Pořízeny budou notebook 
a nová pracovní židle pro knihovnici, nový 
knihovnický systém, vozík a stojany na 
knihy a pracovní stolky pro žáky.

D OTAC E P RO  
Z Á K L A DN Í Š KOLU
Zastupitelé schválili přijetí dotace ze 
Středočeského fondu prevence ve výši 
79 000 Kč na projekt “Naší duši dobro 
sluší”, který je zaměřen na preventivní 
programy ve škole. Zároveň souhlasili 
s poskytnutím finanční spoluúčasti ve výši 
50 000 Kč na stejný projekt.

RO Z P O Č E T  
N A ROK 2025
Zastupitelé pověřili starostu, aby nejpoz-
ději k 31. 8. 2024 předložil první návrh 
rozpočtu města na rok 2025.

P Ř Í STAVB A Š KOLY
Zastupitelé odsouhlasili výsledek výběro-
vého řízení na zhotovitele přístavby školy, 
kterým se stala společnost První KEY-STAV, 
a. s. s nabídnutou cenou 67 639 000 Kč 
s DPH. V případě, že vybraný dodavatel 
nesplní podmínky zadávacího řízení, 
město může využít druhého (třetího atd.) 
dodavatele v pořadí. Technickým dozorem 
byl schválen Ondřej Kopřiva, OK supervisi-
on, s. r. o. za částku 471 900 Kč s DPH.

M Í STN Í E N E RG E TI C K Á 
KON C E P C E
Zastupitelé vybrali jako zhotovitele Místní 
energetické koncepce společnost ASITIS 
s.r.o. za cenu 451 209 Kč s DPH.

| sd



5

ZPRÁVY Z MĚSTA

červen 2024

Grantový program města
I v letošním roce město umožnilo spolkům a organizacím, které 
podporují sportovní, společenský a kulturní život v naší obci, zažá-
dat o dotaci z grantového programu města Veltrusy.

 

Grantová komise ve složení V. Víšková, S. Machová a L. Kohout 
vyhodnotila všechny došlé žádosti a navrhla rozdělení finančních 
prostředků dle následujících tabulek, které byly zastupitelstvem 
schváleny.

Pořádání kulturních, společenských a sportovních akcí

Obecně prospěšná činnost v oblasti sportu, dětí a mládeže

| sd

Žadatel Výše dotace Účel, na který bude dotace použita

ASPV Veltrusy, z. s. 8 000 Kč Nákup cen a medailí běžeckého závodu Běh veltruským parkem pro první tři závodníky 
v každé kategorii

ASPV Veltrusy, z. s. 8 000 Kč Pořízení táborových triček pro účastníky dětského tábora a tábora pro rodiče pořáda-
ných ASPV Veltrusy

ASPV Veltrusy, z. s. 5 000 Kč Nákup cen (diplomy, medaile, věcné ceny) pro vítěze 19. ročníku Petanque cup – turnaje 
dvojic v pétanque a nákup nových pétanque sad pro hráče turnaje

Klub seniorů Veltrusy, z. s. 6 079 Kč Výroční členská schůze a společné posezení členů klubu spojená s oslavou svátku MDŽ 
s hudbou a tancem

Klub seniorů Veltrusy, z. s. 8 000 Kč Výlet do okolí historickým vozidlem pro nejstarší členy Klubu

Klub seniorů Veltrusy, z. s. 8 000 Kč Předvánoční setkání s hudbou, tancem a vánočním překvapením

SDH Veltrusy 8 000 Kč Gulášfest

SDH Veltrusy 8 000 Kč Hasičský ples SDH Veltrusy

SDH Veltrusy 8 000 Kč Hasičská soutěž – Železný hasič

CELKEM 67 079 Kč

Žadatel Výše dotace Účel, na který bude dotace použita

ASPV Veltrusy, z. s. 60 000 Kč Úhrada energií (el. energie, plyn), vody a nájmu v budově TJ Sokol Veltrusy

Atletický fotbalový klub 
Veltrusy, z. s. 100 000 Kč Provoz a údržba a opravy areálu, částečná úhrada energií a pojistky areálu

Deskoherní klub Veltrusy, 
z. s. 25 000 Kč Chod a činnost spolku v období roku 2024, na rozšíření spolkové herní sbírky moderních 

deskových her a na pořízení herních neoprenových podložek

Pírko Veltrusy, z. s. 6 400 Kč Pořízení materiálu na opravu přístřešku pro děti (Áčko) a na nákup dětského zahradní-
ho nářadí

Rodinné centrum 
Havránek, z. s. 50 000 Kč

Provoz rodinného centra, náklady na nájem a energie a běžný provoz, tzn. nákup vyba-
vení či pomůcek pro kurzy, cen do soutěží, potřeb pro jednorázové akce, vybavení herny, 
platby externím pomocníkům

SDH Veltrusy 65 000 Kč Činnost dětského hasičského oddílu SDH Veltrusy

TJ Sokol Veltrusy 100 000 Kč
Provoz tělocvičny a venkovního hřiště (energie a voda), výstavba zděného plotu za teni-
sovým kurtem, zateplení směrem k restauraci, doplnění antuky na venkovních hřištích, 
výdaje na opravy, revize a pravidelný úklid

CELKEM 406 400 Kč
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Plánujeme spravedlivější systém 
poplatku za odpady
LIDÉ VE VELTRUSÍCH SICE HODNĚ TŘÍDÍ ODPADY, NICMÉNĚ MNOŽSTVÍ SMĚS-
NÉHO ODPADU V POSLEDNÍCH LETECH KLESÁ JEN NEPATRNĚ. POMŮŽE ZAVE-
DENÍ POPLATKU ZA VELIKOST POPELNIC? V MNOHA OBCÍCH SE TATO ZMĚNA VE 
SPOJENÍ SE SVOZEM TŘÍDĚNÉHO ODPADU OD DOMU UKÁZALA JAKO FUNKČNÍ. 
VEDENÍ MĚSTA SE TÍMTO SMĚREM PLÁNUJE OD PŘÍŠTÍHO ROKU VYDAT.

Výrazného skokového snížení produkce 
směsného komunálního odpadu (SKO) 
z popelnic od domů dosáhly Veltrusy 
v roce 2020 s přechodem na čtrnáctidenní 
svoz (v roce 2019 dosahovala produkce 
SKO 544 t za rok, v roce 2020 pak už 433 t, 
za rok 2023 jsme z popelnic vyhodili na 
skládku 412 t). Pokud je ale řeč o odpadu, 
který putuje na skládku, započítává se do 
něj i objemný odpad ze sběrného místa, 
kterého se zde zbavují občané, dále také 
uliční smetky a obsah odpadkových košů 
ve městě. To vše činí za loňský rok dalších 
neuvěřitelných 230 t, celkem tedy 642 t.

V PŘEPOČTU NA OBYVATELE POSLAL 
KAŽDÝ VELTRUŠÁK V LOŇSKÉM ROCE 
NA SKLÁDKU:

 ⚫ 280 kg odpadu,
 ▶ z toho 180 kg ze své popelnice (SKO)
 ▶ a dalších 100 kg ostatního skládkova-

ného odpadu (objemný odpad, uliční 
smetky, obsah odpadkových košů).

JAKÉ JSOU CÍLE PRO 
TŘÍDĚNÍ?
Hlavním cílem, který stát přenáší na obce, 
je vytřídit z odpadu všechny složky, které 
se dají znovu využít, zrecyklovat, případně 
využít energeticky. V ideálním případě 
odpad vůbec nevytvářet. Je potřeba tedy 
apelovat na zodpovědnost každého 
jedince, aby do směsného odpadu házel 
opravdu jen odpad, který je dále nevyuži-
telný (např. typicky hygienické potřeby).

Cíle obcí pro vytřídění odpadů jsou vždy 
o 5 % vyšší než jsou cíle státu pro jejich 

recyklaci. Ne všechen vytříděný odpad lze 
totiž recyklovat.

Obce do roku 2024 nemají povinnost 
vytříděnost vykazovat, nicméně z do-
stupných zdrojů lze zhruba vypočítat, že 
Veltrusy dosáhly v loňském roce cca 57 % 
vytříděnosti. K plnění cílů by tedy mělo 
stačit zmenšení obsahu našich popelnic, tj. 
ještě důsledněji vytřídit zejména biood-
pad, kov/plech a tetrapak.

ZVYŠOVÁNÍ POPLATKŮ 
ZA SKLÁDKOVÁNÍ
Od roku 2021 je skládkování odpadu 
postupně až do roku 2035 ekonomicky 
znevýhodňováno postupným navyšová-
ním skládkovacího poplatku. Cílem je sni-
žování množství skládkovaného odpadu. 
Skládkovací poplatek se platí nad rámec 
sazby svozové firmy za každou tunu odpa-
du odvezenou na skládku. V loňském roce 
platila sazba 1 000 Kč/t, pro letošní rok 
platí 1 250 Kč/t, pro příští rok již 1 500 Kč/t. 
Navyšování poplatku je tedy opravdu 
dramatické.

PŘECHODNÉ 
UPLATNĚNÍ SLEVY NA 
SKLÁDKOVÁNÍ
Do roku 2029 mohou obce pro skládkování 
komunálních odpadů uplatňovat slevu. Ta 
platí ale pouze do limitu, který se každým 
rokem snižuje. Limit se počítá dělením 
celkových tun skládkovaného odpadu 
počtem obyvatel obce. Po překročení 

limitu platí město plnou sazbu poplatku. 
V loňském roce platil limit 180 kg/os./rok, 
v letošním roce činí 170 kg/os./rok. Cílem 
je postupné snižování produkce SKO až 
na 120 kg/os./rok v roce 2029. Množství 
skládkovaného odpadu za celé město by se 
tedy mělo pohybovat okolo 275 t/rok.

NOVÝ SYSTÉM 
POPLATKU
Vzhledem k tomu, jak jsou (nejen) Veltru-
sy vzdálené cílům, které obcím nakládá 
stát, je potřeba vyvíjet další úsilí o snižo-
vání množství směsného komunálního 
odpadu. Jedním z kroků je plán vedení 
města předložit zastupitelstvu ke schvá-
lení novou obecně závaznou vyhlášku 
města (OZV) o jiném způsobu zpoplatnění 
občanů za odkládání komunálního odpa-
du – a sice tzv. za kapacitu soustřeďovacích 
prostředků, lidově řečeno za velikost 
popelnice a četnost svozu.

Současný poplatek za obecní systém 
odpadového hospodářství je paušálního 
charakteru a je vázaný pouze na formální 
kritérium pobytu osoby v obci, případně 
vlastnictví nemovitosti, ve které není 
přihlášena žádná fyzická osoba. Nijak 
občany tedy nemotivuje v úsilí o snižování 
objemu směsného odpadu. V roce 2023 
zaplatil každý veltruský občan na poplatku 
800 Kč za rok bez ohledu na to, jak velikou 
má popelnici (reálné náklady na odpadové 
hospodářství přepočtené na občana jsou 
ovšem 1 544 Kč).

Od roku 2021 je v souladu se zákonem 
o místních poplatcích možnost zavést 
kromě paušálního poplatku na osobu 
také poplatek za odkládání komunálního 
odpadu z nemovité věci. Tento druh po-
platku je motivačním systémem v souladu 
s myšlenkou PAYT (Pay As You Throw 
neboli Zaplať, kolik vyhodíš), protože 
je vázán na skutečnou produkci komu-
nálního odpadu. Tento systém platby 
za odpady je tedy obecně považován za 
spravedlivější. Např. vícečlenná rodina, 
která zodpovědně třídí odpad, zaplatí díky 
menší nádobě nižší poplatek než jedinec, 

Závazné cíle pro vytříděnost odpadů a jejich využití 

Rok Obce  
(vytřídit odpadů)

Celá ČR  
(zrecyklovat odpadů)

2025 a dále 60 % 55 % 

2030 a dále 65 % 60 % 

2035 a dále 70 % 65 %
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který se zbavuje odpadu nezodpovědně 
a využívá větší nádoby. V případě potřeby 
je možné změnit objednanou kapacitu 
i během roku. Nádoby není potřeba 
čipovat ani opatřovat QR kódy, protože 
se jedná o předem objednanou a lehce 
zkontrolovatelnou kapacitu, nádoby se 
nehodnotí co do objemové naplněnosti 
ani se neváží.

CÍL POPLATKU 
ZA KAPACITU

 ▶ zvýšení objemu vytříděného odpadu 
(výše zmíněná vytříděnost)

 ▶ snížení produkce směsného komunál-
ního odpadu

 ▶ Důvody pro minimalizování množství 
odpadu, který putuje nenávratně na 
skládku, jsou stále stejné:

 ▶ je to neekologické: odpad uložený na 
skládku nemá žádné další využití, je 
považován za neúnosnou a nejméně 
přijatelnou variantu zbavování se od-
padu z hlediska udržitelného vývoje, ze 
skládek se uvolňují tzv. skládkové plyny 
do atmosféry, dochází k uvolňování 
průsakových vod s toxickými výluhy 
do půdy a posléze do spodních vod, 
ojedinělé nejsou ani požáry skládek, 
skládky se i po uzavření stávají pro 
životní prostředí rizikovým faktorem na 
nekonečně dlouhou dobu.

 ▶ je to neekonomické: na skládkách 
přicházíme o materiálové a energetic-
ké zdroje obsažené v odpadech, díky 
postupnému navyšování poplatku za 
skládkování se tento způsob zbavování 
odpadu značně prodražuje (skládkovací 
poplatek má v roce 2029 dosáhnout až 
370 % své původní výše: 1 850 Kč/t).

Zavedení nového systému poplatku s se-
bou v počátku přináší pro město nemálo 
práce navíc, přesto věříme, že je to krok 
správným směrem. Zejména je potřeba 
počítat s nákupem nových nádob a jejich 

distribucí či výměnou dle zvolené kapaci-
ty. Předpokládá se i větší administrativní 
zátěž pro úřad, zejména kvůli variabilitě 
poplatků a možným změnám v průběhu 
roku. Město ani nemá dopředu informa-
ci o příjmech z tohoto druhu poplatku, 
protože může jen odhadovat, kdo si jaký 
objem a frekvenci svozu zvolí. Poplatek má 
navíc splatnost až v následujícím roce, kdy 
je poplatkové období uzavřeno.

VÝDAJE ZA ODPADOVÉ 
HOSPODÁŘSTVÍ BUDOU JEN 
STOUPAT. JEDINÁ MOŽNOST, 
JAK JE KROTIT, JE MAXIMÁLNĚ 
OMEZIT PRODUKCI ODPADU, 
A SICE PŘEDEVŠÍM TOHO, 
KTERÝ PUTUJE NA SKLÁDKU.

DALŠÍ ZMĚNY 
V ODPADECH
Vedení města uvažuje zavést v oblasti 
odpadového hospodářství komplexnější 
změny systému, především další pod-
půrná opatření, která by mohla lidem 
usnadnit třídění. Jedná se především 
o následující návrhy:

 ▶ Door-to-door systém svozu plastů 
přímo od domu – každá nemovitost 
bude mít vlastní 240l nádobu se svo-
zem 1 × 4 týdny. V souvislosti s tím by 
zmizely velké kontejnery na plasty z ve-
řejných sběrných hnízd, pro veřejnost 
by zůstaly k dispozici jen kontejneryna 
sběrném místě. Ty by ovšem byly pří-
stupné pouze v době otvíracích hodin 
sběrného místa.

 ▶ Door-to-door systém svozu papíru 
přímo od domu – každá nemovitost 
může mít také vlastní 240l nádobu 
na papír, tato služba by byla ovšem 
volitelná, protože ne každá nemovitost 

produkuje takové množství papíru, aby 
měla potřebu této služby využít. Velké 
kontejnery z veřejných sběrných hnízd 
by pak nemusely zmizet úplně, ale byla 
by omezena frekvence jejich svozu. 
Každý, kdo si pořídí popelnici na papír 
k domu, městu značně uleví.

 ▶ Bioodpad do kompostérů – nejekolo-
gičtější nakládání s bioodpadem může 
každý občan realizovat na vlastní 
zahradě v kompostérech. Město proto 
zvažuje, jak podpořit nákup/obnovu 
kompostérů k rodinným domům či 
biotejnerů k bytovým domům. Pokud 
totiž bioodpad zpracujeme na vlastní 
zahradě, žádný odpad ani nevznikne. 
Nejhorší variantou je zbavit se ho v po-
pelnici na směsný odpad. Proto raději 
volte biopopelnici, pokud je to nezbyt-
né. (Možnost odkládání bioodpadu na 
sběrném místě a jeho zpracování na místní 
kompostárně bude zachována, stejně tak 
biopopelnice u domu – tato nadstandardní 
služba zůstane za příplatek).

 ▶ Re-use centrum na sběrném místě – 
zde by mohlo docházet k dočasnému 
uložení odloženého použitelného 
nábytku a dalších domácích potřeb, než 
by našly nového majitele.

 ▶ Venkovní odpadkové koše na třídění – 
první takové koše se objeví již brzy 
na hřišti za hřbitovem, ale v plánu 
je doplňovat je postupně i na další 
frekventovaná místa ve městě. I veškerý 
odpad z odpadkových košů totiž míří 
nevytříděný na skládku.

Vše je zatím ve fázi průzkumů a příprav. 
Aby se co nejvíce změn mohlo začít dít od 
nového roku, bude muset zastupitelstvo 
brzy učinit patřičná rozhodnutí. Schválit 
nové vyhlášky, vyhlásit veřejnou zakázku 
na dodávku nových nádob, zorganizovat 
jejich distribuci, vymyslet systém plateb. 
Věříme ale, že s vaší spoluprací se vše 
podaří.

| Barbora Bělková, místostarostka
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Technické služby města  
v novém kabátě
MÁLOKDO Z VÁS ASI PŘEHLÉDL, ŽE ÚSEK TECHNICKÝCH SLUŽEB MĚSTA ZAŽIL 
NA PŘELOMU ROKU ZNAČNOU REVOLUCI. Z POHLEDU ZVENČÍ BY SE MOHLO 
ZDÁT, ŽE ŠLO JEN O PERSONÁLNÍ ZMĚNY, KDYŽ SE K JEDNOMU PLÁNOVANÉMU 
ODCHODU DO DŮCHODU PŘIDALY KRÁTCE PO SOBĚ VÝPOVĚDI TŘÍ ZE ČTYŘ 
PŮVODNÍCH ZAMĚSTNANCŮ. TO BYLA VŠAK JEN JEDNA Z MNOHA ZMĚN, 
KTEROU SI NAŠE „TECHNICKÉ“ SLUŽBY OD ZAČÁTKU LETOŠNÍHO ROKU PROŠLY.

ZAVEDENÍ ELEKTRONICKÉHO 
SYSTÉMU ŘÍZENÍ

Nejpodstatnější změnou, která z mého 
pohledu nastala, bylo zavedení elektro-
nického systému řízení. Ten zjednodušil 
komunikaci mezi pracovníky a vedením, 
ale také evidenci a kontrolu plnění úkolů 
jednotlivými zaměstnanci. Zaměstnance 
jsme vybavili odolnými mobilními telefo-
ny s aplikací, ve které vidí přehledně své 
pravidelné i jednorázové úkoly, a to včetně 
přesného zadání a termínu jejich splně-
ní. Mobilem mohou také fotit a posílat 
nejen výsledky své práce, ale například 
rozbitý mobiliář, který je potřeba opravit či 
vyměnit, nebo nepořádek, který bohužel 
stále (nejen místní) neukáznění občané 
zanechávají na různých místech po městě. 
Díky tomu máme jako vedení města dobrý 
a aktuální přehled o situaci ve městě. 
Zavedení tohoto systému spolu s dalšími 
kroky, o kterých se dočtete dále, už přináší 
své ovoce v podobě snižování nákladů za 
tyto služby.

ZMĚNY, KTERÉ SE DOTKLY 
PŘÍMO VÁS
Tou nejvýraznější změnou z pohledu vás, 
občanů, je asi změna provozní doby sběr-
ného místa. Nově je ve vegetační sezoně 
(od dubna do listopadu) otevřeno v úterý 
od 15 do 18 hodin a celoročně v sobotu 
od 8 do 12 hodin. Z důvodu snižování pro-
dukce odpadu i nákladů jsme se rozhodli 
zrušit čtvrteční termín, který vám byl v mi-
nulosti k dispozici od dubna do října.
S obsluhou sběrného místa souvisí i změ-
na dodavatelů některých služeb: dopravce 
pro odvoz objemného odpadu a zpracova-
tele dřevního odpadu. Za prvních pět mě-
síců letošního roku bylo ze sběrného místa 
na skládku v Uhách vyvezeno 24 velkoob-
jemových kontejnerů. To je v porovnání se 
stejným obdobím loňského roku o 45 kon-
tejnerů méně, resp. o 65 méně ve srovnání 
s rokem 2022. To má výrazný dopad nejen 
na výdaje za přepravu tohoto odpadu, ale 

ještě významnější pozitivní ekonomický 
vliv má tento fakt na náklady odpadového 
hospodářství (určitě si přečtěte samostat-
ný článek, který je tomuto tématu v tomto 
čísle zpravodaje věnován na straně).
Další pro vás dobře viditelnou změnou je 
zavedení transparentní služby „Přistavení 
kontejneru na BIO odpad k domu,“ která 
je zpoplatněna manipulačním poplatkem 
300 Kč za kontejner a můžete si ji objednat 
i prostřednictvím platebního portálu měs-
ta, podobně jako stále častěji platíte po-
platky za SKO či psy. Do budoucna pro vás 
plánujeme rozšíření podobných služeb. 
Budeme velmi rádi, pokud nám napíšete, 
o jaké služby byste měli zájem. V nepo-
slední řadě měníme i logo technických 
služeb, protože „shluk dopravních značek“ 
podle nás úplně nevyjadřuje náplň této 
veřejné služby.

KDE JSME A KAM JDEME

Situace v TS se nám z mého pohledu 
stabilizovala, a to zejména po personální 
stránce. V současné době máme čtyři 
zaměstnance na hlavní pracovní poměr 
a několik brigádníků na dohodu, jejichž 
řady bychom rádi rozšířili. Proto máte-li 
zájem, neváhejte se ozvat.
Od 1. června byl do funkce vedoucího 
technických služeb jmenován Zdeněk Za-
třepálek, který od svého nástupu v lednu 
letošního roku prokázal plně své kompe-
tence, které považujeme pro tuto pozici 
za nezbytné. Ve spolupráci s ním se mi 
v uplynulých měsících podařilo optima-
lizovat mnohé procesy, a to nejen díky již 
zmíněné digitalizaci, ale také efektivněj-
šímu využívání strojů a mechanizace. Na-
příklad na výsyp odpadkových košů jsme 
začali používat loni zakoupené elektrické 
vozidlo, což ušetřilo již desetitisíce korun.
Tím už se dostáváme od personálních 
věcí k těm procesním, kde nás čeká určitě 
ještě spousta práce. Průběžně probíhá 
pasportizace techniky, vybavení a majetku 
využívaného TS, kterou bychom chtěli 
dokončit nejpozději do konce roku. Díky 

ní budeme moci snáze plánovat nákupy 
potřebného vybavení nebo naopak prodej 
majetku, který nevyužíváme. I do poři-
zování nové techniky vnášíme systém, 
který zjednoduší a zkvalitní její servis 
i komunikaci s jednotlivými dodavateli. 
Rádi bychom také více zejména drobných 
řemeslných prací a oprav řešili svépomocí, 
tomu postupně přizpůsobujeme dispozice 
a vybavení dílny, kterou máme k dispozici. 
Další i nečekané výzvy na nás určitě v blíz-
ké budoucnosti ještě čekají.

ZÁVĚREČNÉ PODĚKOVÁNÍ

V řádcích, které jste si dosud mohli přečíst, 
jste se dozvěděli mnohé o strojích, techni-
ce, systému či procesech, ale to všechno by 
bylo samo o sobě k ničemu, kdyby za tím 
vším nestáli pracovití lidé, kteří mají chuť 
posouvat věci k lepšímu a nebojí se změn. 
Chtěl bych tady závěrem vyjádřit své 
obrovské díky všem, kteří v našich technic-
kých službách pracují. Zejména za období 
na začátku roku, kdy díky odchodům části 
zaměstnanců či dlouhodobým pracovním 
neschopnostem zajišťovali celý provoz 
Zdeněk se Štěpánem ve dvou lidech, si oba 
zaslouží hlubokou poklonu. Je to práce 
fyzicky náročná, práce za každého počasí, 
práce, která není úplně voňavá, práce na 
očích vás všech, práce, o které by jen málo 
z vás snilo. A protože v našich končinách 
jsme bohužel zvyklí chválou spíše šetřit, 
chtěl bych vás všechny poprosit: Pokud 
budete s prací našich technických služeb 
spokojeni, neváhejte jim to říct přímo, ti 
ostýchavější z vás mohou napsat třeba 
mně. Já začínám:

DÁMO A PÁNOVÉ,  
DÍKY MOC ZA VAŠI PRÁCI!

| Lukáš Kohout, místostarosta
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Rozjíždíme místní energetickou 
koncepci, začátek cesty k energetické 
soběstačnosti a úsporám

Přípravou Místní energetické koncep-
ce (dále jen MEK) města se vydáváme 
na cestu k udržitelnější budoucnosti 
v oblasti energetiky. Tento strategický 
dokument si klade za cíl nejen zmapo-
vat současné využívání energií, ale také 
navrhnout efektivní řešení pro budoucí 
hospodaření s nimi v celém městě Veltru-
sy. Jeho dokončení je plánováno na jaro 
roku 2025. Zastupitelstvo města na svém 
posledním zasedání schválilo jako vítěze 
veřejné zakázky na zpracování MEK 
společnost ASITIS s.r.o. Ta předložila nej-
výhodnější nabídku v hodnotě 451 209 Kč 
vč. DPH. Dotace z programu Ministerstva 
průmyslu a obchodu „EFEKT III – Energe-
tický management a koncepce“ pokrý-
vající 95 % způsobilých nákladů, kterou 
se městu podařilo letos v dubnu získat, 
je významným příspěvkem k realizaci 
tohoto projektu.

CO NÁM MÍSTNÍ ENERGETICKÁ 
KONCEPCE PŘINESE?
Tento dokument je klíčový pro identifi-
kaci možností energetických úspor a pro 
plánování jejich realizace. Koncepce se 
zaměří na veškeré aspekty energetického 
hospodaření města, čímž máme na mysli 
skutečně celé Veltrusy, tedy nejen místní 
samosprávu, ale i občany a místní podni-
katele. Jedním z cílů koncepce je vyhod-
notit potenciál využívání obnovitelných 
zdrojů energie, stejně jako možné ener-
getické úspory. Z obnovitelných zdrojů 
bude hrát zřejmě prim (i mezi občany stále 
populárnější) využití sluneční energie, ale 
budeme chtít samozřejmě také prozkou-
mat možnosti a ekonomickou výhodnost 
dalších zdrojů, jako je energetické využití 
bioodpadů či větru. Výstupem bude kom-
plexní plán sloužící jako podklad pro bu-
doucí investiční rozhodování a strategické 
směrování města v oblasti energetiky.

KOMUNITNÍ ENERGETIKA: 
SDÍLENÁ ENERGIE, SPOLEČNÝ 
PROSPĚCH

Jedním z pilířů MEK bude komunitní 
energetika, která přináší řadu výhod pro 
obyvatele Veltrus. Tento model energetiky 
umožňuje obyvatelům a podnikům zapojit 
se do výroby i spotřeby energie přímo 
v místě, kde vznikne. To vede k nižším 
finančním nákladům a větší energetic-
ké nezávislosti. V kontextu nově přijaté 
legislativy (zákonů LEX OZE I, II a III, které 
podporují obnovitelné zdroje energie 
a jejich distribuci mezi koncové uživatele) 
komunitní energetika nabízí právní rámec 
pro efektivnější a spravedlivější rozdělení 
energie. Město si klade za cíl stát se garan-
tem takové spolupráce, která má potenciál 
přinést obrovské výhody nejen pro město 
jako samosprávný celek, ale i pro místní 
domácnosti a podnikatele.

Tyto zákony umožňují, aby se z občanů 
stali z čistých spotřebitelů i producen-

ti energie. Pro projekty tohoto typu je 
k dispozici velké množství různých podpor 
a dotací nejen na pořízení a instalaci 
obnovitelných zdrojů energie, ale i na 
přípravu takových projektů či na staveb-
ní úpravy nutné pro jejich realizaci. Ty 
mohou využívat jak obce, tak i občané 
a podnikatelé. Energetická síť se díky tomu 
stává decentralizovanější a odolnější proti 
velkým výpadkům dodávek, ale i výkyvům 
v cenách energií.

V praxi tak například rodina s instalo-
vanými solárními panely na střeše svého 
rodinného domu může za jasně stanove-
ných podmínek sdílet nevyužitou energii 
s dalšími členy komunity, čímž se snižují 
náklady na energie pro celou komunitu 
a zároveň se zvyšuje podíl čisté energie 
v celkové spotřebě.

DO BUDOUCNOSTI HLEDÍME 
S OČEKÁVÁNÍM
Je to první z mnoha kroků na dlouhé cestě, 
která bude přinášet své plody postupně, 
ale rozvoj místní energetické koncepce 
představuje pro Veltrusy významný milník 
k dosažení energetické udržitelnosti 
a zvýšení své nezávislosti. Tento dokument 
nejenže napomůže k lepšímu pochopení 
a řízení energetických zdrojů, ale také 
nabídne praktické návody, jak můžeme 
všichni společně přispět a těžit z komu-
nitní energetiky. Skrze tuto iniciativu 
otevíráme nové možnosti pro nás všechny, 
snažíme se posílit místní společenství, ale 
i přispět k ochraně životního prostředí pro 
budoucí generace.

| Lukáš Kohout, místostarosta
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Asekol vloni převzal a zpracoval 
10 570 kg elektrozařízení z Veltrus
Elektrospotřebiče jsou součástí našeho 
každodenního života a jen těžko si jej bez 
nich dokážeme představit. Elektroodpad 
je tak v současné době jedním z nejrych-
leji rostoucích druhů odpadu. Jedním 
z kolektivních systémů, které si Veltrusy 
vybraly ke spolupráci pro zajištění sběru 
a recyklace již vysloužilých elektrozařízení, 
je ASEKOL. Elektroodpad obsahuje řadu 
zdraví škodlivých materiálů a díky zajištění 
správné recyklace vysloužilých elektro-
zařízení přispíváme k ochraně životního 
prostředí. Recyklace navíc umožňuje 
opětovné materiálové využití a patří mezi 
základní principy cirkulární ekonomiky. 
Míra opětovného materiálového využití 
je velmi vysoká a dle jednotlivých typů 
výrobků dosahuje až 95 %.

Jakým rozsahem Veltrusy přispěly k lep-

šímu životnímu prostředí, se dozvídáme 
z environmentálního vyúčtování zpracova-
ného společností ASEKOL. Díky zodpo-
vědné recyklaci vznikají úspory spotřeby 
elektrické energie, primárních surovin, 
vody, okyselování prostředí a produkce 
skleníkových plynů.

Certifikát environmentálního vyúčto-
vání vyčísluje přínos Veltrus k ochraně 
přírody v roce 2023. Vyplývá z něj, že díky 
množství námi odevzdaných elektrozaří-
zení jsme uspořili 43‚49 MWh elektřiny, 
3 954‚62 litrů ropy, 447‚99 m3 vody a 7‚73 
tun primárních surovin. Navíc jsme snížili 
emise skleníkových plynů CO2 ekv. o 63‚87 
tun a produkci SO2 ekv. (který zapříčiňuje 
okyselování prostředí) o 682‚15 kg.

Každý kus vytříděného elektra se počí-
tá, což dokazuje příklad 100 vytříděných 

notebooků, které uspoří 10 MWh elektřiny. 
Takové množství odpovídá 3leté spotřebě 
elektřiny rodiny žijící ve standardním bytě. 
Za 100 kg vytříděných elektrospotřebičů se 
ušetří takové množství ropy, které by stači-
lo na výrobu benzínu pro cestu z Prahy do 
Paříže. Děkujeme všem, kteří pečlivě třídí 
odpad a přispívají tak k ochraně životního 
prostředí.

*Environmentální vyúčtování je vypočítá-
váno pomocí studie životního cyklu výrobku 
(tzv. LCA – Life Cycle Assessment), která 
vypovídá o dopadech výroby a recyklace jed-
notlivých elektrozařízení na životní prostředí. 
Studie zohledňuje všech 6 skupin elektrospo-
třebičů, jejichž zpětný odběr kolektivní systém 
ASEKOL zajišťuje.

| redakce

Plánujeme úpravy vstupního 
prostoru do městského úřadu: bude 
pohodlnější, hezčí a bezbariérový
Vážení obyvatelé Veltrus,
jedním z projektů, kterými se v současné 
době jako veltruský městský architekt za-
bývám, je rekonstrukce vstupního prostoru 
do městského úřadu. Současný stav této 
části budovy již nevyhovuje moderním 
požadavkům na estetiku, bezbariérovost 
a provoz podatelny. Navrhuji proto řešení, 
které zlepší celkový vzhled, usnadní 
přístup a zvýší komfort pro všechny 
návštěvníky.

Stávající vstupní prostor je tmavý, stís-
něný a nevhodně členěný. Příčka, která zde 
aktuálně stojí, zbytečně zmenšuje prostor 
a brání plynulému pohybu návštěvníků. 
Nový návrh přinese odstranění této příčky, 
což povede k výraznému zvětšení prosto-
ru. Tímto krokem získáme více místa pro 
návštěvníky i pro samotnou podatelnu, 
která bude vybavena moderním truhlář-
ským řešením s většími úložnými prostory. 
Zrekonstruovaný prostor bude světlý, 
vzdušný a přehledný. Použití kvalitních 
materiálů a moderního designu dodá 
městskému úřadu důstojnější a reprezen-
tativnější vzhled. Velký důraz klademe 
také na bezbariérovost, aby byl nový vstup 
přístupný pro osoby s omezenou pohybli-
vostí. S rekonstrukcí vstupu proto souvisí 

také úprava chodníku před úřadem.
Věříme, že tato rekonstrukce přispěje 

ke zlepšení kvality služeb poskytovaných 
městským úřadem a nabídne komfortnější 
prostředí pro všechny návštěvníky. Děkuje-
me za Vaši trpělivost během plánované 
rekonstrukce a doufáme, že se Vám nový 
vzhled úřadu bude líbit.

S podobným cílem se snažíme zaměřit 

také na náměstí A. Dvořáka, kde navrhuje-
me v první řadě odstranění nevzhledné zdi 
u staré trafiky, abychom prostor náměstí 
více otevřeli. Další kroky a záměry budeme 
prezentovat na besedě s občany, o které 
budete v brzké době informováni.

S úctou,
| text a foto: David Hladík

Rekonstrukce vstupu do městského úřadu ve Veltrusích – Vizualizace
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Omluva za chybné údaje 
ve Veltruských listech
DODATEČNÉ SDĚLENÍ

V předchozím čísle Veltruských listů 
(2024–01) došlo na straně pět k uveřejnění 
nesprávné informace. Chyba se objevila 
v tabulce s čísly označujícími docházku 

jednotlivých zastupitelů na jednání zastu-
pitelstva města a vznikla nedopatřením při 
pomíchání neaktuálních údajů s novými. 
Opravu vydáváme na základě podnětu za-
stupitelek Ludmily Hrubešové a Věry Krč-
mové. Za chybu se tímto omlouváme jim 

i zastupitelům Václavě Víškové a Michalu 
Koldinskému, v jejichž docházce byla 
také uvedena chybná čísla. Správné údaje 
k datu 15. 2. 2024 zveřejňujeme níže.

| redakce

Na začátku června se uskuteční 
evropské volby
Volby do evropského parlamentu se usku-
teční v pátek 7. června od 14 do 22 hodin 
a v sobotu 8. června od 8 do 14 hodin.
Volit může každá osoba starší 18 let. 
Občané Česka i jiných členských států 
EU mohou volit za předpokladu, že jsou 
přihlášeni k trvalému nebo dočasnému 
pobytu v Česku, a to nejméně 45 dnů před 
volbami.

Voliči volí ve volební místnosti dle 
svého trvalého bydliště nebo, pokud si 
zařídí voličský průkaz, v jakémkoliv jiném 
volebním okrsku v republice.

Každý občan dostane nejméně 3 dny 
před volbami do své schránky sadu hlaso-
vacích lístků. Pokud si je zapomene nebo 
mu nebyly doručeny, může si novou sadu 
vyžádat přímo ve volební místnosti.

Každý volič může hlasovat pouze pro 
jednu kandidující stranu. Kromě toho má 
možnost zvolit si jeden až dva preferenční 
hlasy zakroužkováním čísla u jména kon-
krétního kandidáta. Pokud jich zakrouž-
kuje více, preferenční hlasy se nebudou 
počítat a započítá se pouze hlas konkrétní 
straně.

| jk

1. rok volebního období 2. rok volebního období celé volební období

ZASTUPITEL/KA účast absence účast absence ÚČAST ABSENCE procentuelní 
účast

Barbora Bělková 10 0 5 0 15 0 100,0%

Soňa Dekastello 9 1 5 0 14 1 93,3%

Ludmila Hrubešová 9 1 5 0 14 1 93,3%

Lukáš Kohout 10 0 5 0 15 0 100,0%

Michal Koldinský 8 2 5 0 13 2 86,7%

Věra Krčmová 9 1 2 3 11 4 73,3%

Soňa Machová 9 1 4 1 13 2 86,7%

Martin Novák 10 0 5 0 15 0 100,0%

Antonín Pražák 7 3 4 1 11 4 73,3%

Václava Víšková 10 0 4 1 14 1 93,3%

Filip Volák 10 0 5 0 15 0 100,0%
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Uplynulo 100 let od narození 
Ladislava Čepeláka

Ve středu 25. června 1924 se v Čelakovské-
ho ulici v rodině tesaře Václava Čepeláka 
narodil v pořadí druhý syn, který byl 
pokřtěn jménem Ladislav. Rodina se brzy 
přestěhovala do Alešovy ulice, kde na 
domě čp. 354 je umístěna pamětní deska. 
Všichni tři bratři Čepelákové se vyučili, ale 
jenom jediný Ladislav, vyučený zámečník, 
si zvolil jinou životní cestu.

Talent, zaujetí a obrovská pracovní 
píle ho dovedly ke studiu a pozdějšímu 
pedagogickému povolání na Akademii vý-
tvarných umění v Praze. Po aspirantuře se 
stal nejprve asistentem, obhájil docenturu 
a v roce 1987 byl jmenován profesorem. 
Své studenty učil tomu, v čem sám vynikal 
a co mu zajistilo navždy významné místo 
mezi předními českými výtvarníky – gra-
fickým technikám. Byl mnohostranným 

umělcem, malířem, ilustrátorem, hudeb-
níkem a především grafikem. Základy hra-
ní na housle získal u veltruského sbormis-
tra a učitele p. Zlatníka a pak už jen vlastní 
nadání a láska k hudbě ho dovedly k tomu, 
že hrál v různých komorních souborech. 
Pamatuji se, že z jeho někdejšího malého 
ateliéru ve Veltrusích se ozýval i hlas kříd-
lovky. Ovládl i umění řezbářské a postavil 
několikero houslí a viol.

V archivních číslech Veltruských listů 
najdete články i řadu vzpomínek těch, 
kteří se s ním znali. Patřil jsem k nim i já, 
znali jsme se od mládí, byli jsme přátelé. 
Vzpomínám na společný poslech rozhla-
sových koncertů, na procházky v době, 
kdy pracoval na grafických listech čerpa-
jících náměty z romantického veltruské-
ho parku. Vybavuji si společný výlet do 
Kroměříže, kde žil jeho mladší bratr Josef, 
hodinář. Vzpomínám i na návštěvy v jeho 
ateliérech – v Praze, v Ješíně u Velvar a ve 
mlýně v Královicích, kde pobýval s Jiřím 
Corvinem, nebo pak u Slaného v Lidicích 
u Otrub a naposledy pak ve Svrkyni neda-
leko Okoře. Voněla v nich rozpouštědla 

a tiskařské barvy, mísící se s vůní kouře 
oblíbených doutníků.

Vůně barev i doutníků dávno vyprchaly, 
zůstalo zde ale Čepelákovo celoživotní 
dílo. O jeho pozůstalost pečuje svědomitě 
a zodpovědně synovec Jan, druhý synovec 
Václav při hře na housle nebo violu se 
podobá svému strýci. Snad tato vzpomín-
ka nám připomene jednoho z těch, na něž 
mohou být Veltrusy právem hrdé.

Na závěr osobní dodatek:

Milý Láďo, sto let je pořádně dlouhá doba 
a pro lidský život zvlášť. Kdybys neodešel už 
před dvaceti čtyřmi lety, měl bys letos právě 
stoleté narozeniny a bylo by to něco! Chtěl jsem 
Ti napsat přátelský dopis, ale nejsem si jistý, 
jestli by Ti vůbec došel. Tak aspoň píšu sem do 
Veltruských listů. Nestačil jsem se Tě zeptat 
na spoustu věcí a taky Ti leccos povědět. Snad 
možná jindy, Tvůj přítel Jenda.

| Jan Novotný
| foto: archiv Jaroslava Krušiny
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Knihy s ilustracemi  
Ladislava Čepeláka ve fondu místní 
knihovny ve Veltrusích
KE 100. VÝROČÍ NAROZENÍ VELTRUSKÉHO RODÁKA (25. 6. 1924–9. 10. 2000)

V těchto dnech si naše kulturní veřejnost 
připomíná 100. výročí narození Ladislava 
Čepeláka, veltruského rodáka, který je prá-
vem označován za jednu z nejvýraznějších 
osobností české grafiky druhé poloviny 
20. století. Byl nejen činným umělcem, 
ale dlouholetým významným pedagogem 
na pražské Akademii výtvarných umění. 
V jeho rozsáhlém díle převažují grafiky 
inspirované přírodou, ať již krajinou jako 
celkem (například cykly Slánská krajina, 
Oblohy, Tání, Horizonty), nebo naopak 
nenápadnými detaily (například cykly 
Pavučiny, Hnízda, Motýli). Do samotného 
počátku Čepelákovy grafické tvorby spadá 
známý cyklus Veltruský park.

Nevelkou, nicméně pozoruhodnou 
část tvorby Ladislava Čepeláka představují 
výtvarné doprovody literárních děl. Jako 
ilustrátor vstoupil Ladislav Čepelák do 
naší knižní produkce cyklem grafických 
listů – akvatint – doprovázejících 3. vydání 
slavného klasického románu Charlotty 
Brontëové Jana Eyrová (Mladá fronta, 
1969). Na rozdíl od v té době převažujících 
ilustrací buď s figurálními náměty, nebo 
zcela abstraktních přistupuje Čepelák ke 
knižní ilustraci plně v duchu své dosa-
vadní tvorby a ztvárňuje náladu literární 
předlohy zobrazením přírodních motivů. 
Právě krajina anglického venkova s roz-
lehlými blaty a vřesovišti, s oblohou často 
zahalenou mohutnými mračny dokonale 
koresponduje nejen s tajemným a místy 

pochmurným dějem románu, ale i nera-
dostným životním osudem jeho autorky. 
Vydání románu Jana Eyrová s ilustracemi 
Ladislava Čepeláka je příkladem ideálního 
sepjetí textu s výtvarnou stránkou knihy. 
Tato publikace je ve fondu naší knihovny 
od roku 1970.

Druhou knihou, k níž Čepelák vytvořil 
jako výtvarný doprovod šestidílný soubor 
grafických listů, je šestý svazek souborné-
ho vydání díla básníka Vladimíra Holana. 
Jednotlivé díly tohoto cyklu vycházely 
v letech 1965 až 1988. Na výtvarném pojetí 
osmi dalších ilustrovaných dílů se podílela 
řada předních výtvarníků (Josef Šíma, 
František Tichý, Jaroslav Šerých, Jiří Svobo-
da, Bohuslav Reynek, Jitka Vrbová, Adriena 
Šimotová, Mikoláš Medek). Na rozdíl od 
ilustrací k Janě Eyrové, kde mohl Čepelák 
rozvinout svému dílu vlastní motivy kra-
jiny, se musel v případě Holanových veršů 
vyrovnat s historickou tématikou 2. světo-
vé války (Mnichov, okupace, osvobození). 
Díl s názvem Dokumenty, ilustrovaný 
lepty Ladislava Čepeláka, vyšel roku 1976 
v nákladu 2 000 výtisků. V témže roce 
obdržel Ladislav Čepelák Čestné uznání 
v rámci vyhlášení nejkrásnějších knih roku. 
Svazek Dokumenty je ve ve fondu naší 
knihovny od roku 2022.

Dalšími třemi publikacemi, v nichž jsou 
jako výtvarný doprovod použity grafiky 

Ladislava Čepeláka, jsou opět básnické 
sbírky. Výbor z básnického díla Jana Pilaře 
(1917–1996) pod názvem Básně (Čs. spiso-
vatel, 1980) je v souladu s textem doplněn 
grafikami s náměty krajiny a přírody. U vý-
boru z básní exilového básníka a spisova-
tele Ivana Jelínka (1909–2002) nazvaného 
Světlo a tma (Čs. spisovatel, 1991) jsou 
přírodní motivy z Čepelákova díla uplat-
něny na papírovém přebalu knihy (Osení, 
mezzotinta, 1983) a na dvojstránce před 
vlastním textem (Orba, mezzotinta 1983). 
Výpravná publikace Piha na nose (Akropo-
lis, 1996), která byla vydána k příležitosti 
50. narozenin básníka Jaroslava Holoubka 
(nar. 1946) jako průřez jeho dílem, obsa-
huje ilustrace předních českých grafiků – 
Jiřího Andrleho, Ladislava Čepeláka, Ivana 
Exnera a Oldřicha Kulhánka. Z díla Ladisla-
va Čepeláka jsou zde použity tři grafiky – 
akvatinty – z cyklu Karlův most I (1993). 
Všechny tři výše uvedené publikace jsou 
vzhledem k osobnosti ilustrátora součástí 
fondu regionální literatury naší knihovny.

Život a dílo Ladislava Čepeláka pro-
střednictvím publikací ve veltruské 
knihovně:
Vápenková, Eva: Ladislav Čepelák – pro-
měny krajinného motivu
Ladislav Čepelák – Soupis grafické práce
Saifrt, František: Říkali si vladykové

| Jitka Lísková
| kopie grafických listů poskytl  

pan Ing. Čepelák

Holan: Dokumenty od básníka Vladimíra 
Holana – Mrak

JE: Ilustrace v knize Jana Eyrová Charlotty 
Brontëové – Alej

JE: Ilustrace v knize Jana Eyrová Charlotty 
Brontëové – Strom
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Bubliny, hrady a žonglér – nejen to 
byl dětský den ve Veltrusích
Páteční odpoledne 31. 5. bylo na veltruském 
fotbalovém hřišti věnováno dětem. I když nám 
počasí moc nepřálo a po hodině a půl řádění 
přišel silný déšť, který zahnal návštěvníky buď 
domů, nebo do fotbalové klubovny, přesto bylo 
vidět, že si děti své odpoledne dokázaly užít. 
Mohly skákat na dvou hradech, střílet z laserové 
vzuchovky, dělat obří bubliny, vyzkoušet svoji 
přesnost v kopu na cíl, pokusit se žonglovat či si 
ověřit své znalosti a dovednosti ze zdravovědy. 
Uspokojeny byly i chuťové buňky návštěvníků – 
každý si mohl zdarma ochutnat výbornou bezin-
kovou limonádu či si dát jahody nebo hroznové 
víno v čokoládě přímo z čokoládové fontány. 
Trochu mokrý dětský den zakončilo loutkové 
představení Punch and Judy show, které sklidilo 
velký divácký potlesk. Děkujeme sponzorům 
a všem, kteří se do přípravy a realizace tohoto 
odpoledne zapojili, zejména AFK Veltrusy, SDH 
Veltrusy, RC Havránek, kulturní komisi města 
Veltrusy a zejména Pavlíně Křivánkové z komu-
nitního centra, která vše zaštiťovala.

| sd, foto: Barbora Bělková
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Trubka rozezněla stěny 
komunitního centra
V pátek 8. března navštívili Komunitní centrum U Havrana dva 
výborní hudebníci – Jan Buňata a Petr Ševčík. První jmenovaný, 
dlouholetý člen populárního souboru Melody Makers zpěváka  
Ondřeje Havelky, plnému sálu zahrál balady swingové éry i jazzo-
vé evergreeny na trubku a melafon. Petr Ševčík, mladý zpěvák, hu-
debník a skladatel, který odstartoval svoji kariéru účastí v soutěži 

Československá superstar, zase přenesl posluchače do 60. a 70. let 
a připomněl největší hity skupiny Beatles a jejich členů. Slovem 
oba umělce doprovázel Roman Machálek.

| sd

Spolkový ples vylákal tanečníky 
na parket

V sobotu 16. 3. dorazili do sálu penzionu Na Závisti příznivci 
tance a zábavy. První veltruský spolkový ples tu pro ně uspořádaly 
tři veltruské spolky – AFK, ASPV a RC Havránek, vše s podporou 
města Veltrusy. K tanci a poslechu zahrála kapela Shakers Band, 
jejíž repertoár obsahoval jak standardní tance, latinsko-americké 
rytmy, tak i moderní a současné české i světové hity, které zvedly 
ze židlí většinu osazenstva. O předtančení se postarala dvojice 

velmi úspěšných dětských tanečníků, Adéla Zemínová a Tobiáš 
Hálek, kteří se připravují v tanečním studiu COOL DANCE. Připra-
vena byla i bohatá tombola, za kterou pořadatelé děkují všem 
sponzorům.

| sd
| foto: Soňa Machová

Sponzoři Prvního spolkového plesu

 ▶ Autodoprava Václav Pospíšil
 ▶ Barstore.cz
 ▶ České štěrkopísky spol. s. r. o.
 ▶ čokoládovna Pralinka Olga Klejnová
 ▶ fitness Veltrusy Jindra Chrvalová
 ▶ Iveta Heimrathová
 ▶ Lékárna Pod štítem Veltrusy
 ▶ masážní salon Pohoda Lenka Šloserová
 ▶ MERO ČR, a. s.
 ▶ město Veltrusy
 ▶ Módní MIX Veltrusy
 ▶ P + P spol. s r.o.
 ▶ Potraviny U Tomáše a Lindy
 ▶ Simon Benatelli
 ▶ Vávra.cz – voda, topení, čerpadla, koupelny
 ▶ Zahradnické centrum Jelínek

Ve Veltrusích se čile swapovalo
V sobotu 23. 3. 2024 se konal v komunitním centru U Havrana 
první swap. Lidé v předstihu donesli oblečení, hračky, knihy či do-
mácí potřeby, pro které již ve svých domovech nenašli uplatnění, 
aby ještě mohly posloužit jiným. V den swapu tak byla k dispozici 
dvě patra komunitního centra, plná krásných kousků k rozebrá-
ní. V den konání již půl hodiny před otevřením před centrem 
postávali první nedočkavci. Po hodině, kdy dorazilo 70 dospělých 
a k tomu spousta dětí, zmizela z centra většina připravených věcí. 
Jsme opravdu rády, že takové množství věcí udělalo ještě někomu 
radost a poslouží dál. Další swap budeme připravovat po letních 
prázdninách.

| text a foto: Soňa Dekastello, Pavlína Křivánková
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Veltruský kostel se před Velikonoci 
proměnil v hudební oázu
Do Velikonoc zbývá týden, přes Veltrusy 
se právě přehnal déšť se sněhem. Žluté 
narcisy v tomto téměř zimním počasí 
vypadají v záhonu trochu nepatřičně. 
Kožíšek dnes přijde vhod. Před kostelem 
postává několik hudebníků, zpěváků 
s bílými a červenými šálami kolem krku, 
podle kterých později dokážu odlišit platící 
diváky a účinkující, a především muž, který 
má toto vše na triku, Petr Benda. Dnešní 
koncert diriguje, je autorem programu. 
Dnes se totiž nehraje klasická Stabat Ma-
ter, či Stabat Mater dolorosa (Stálá Matka 
bolestná), první verš ze středověkého 

církevního hymnu, líčícího bolest Panny 
Marie pod Kristovým křížem, ale směs 
několika uměleckých děl s těmito verši 
a s touto pašijovou tématikou od Bacha, 
Kodályho, Pergolesiho, Vivaldiho a dalších.

Kostel je dnes večer plný a vůbec neva-
dí, že jej zaplnily hlavně zpěvačky a zpě-
váci ze Smíšeného sboru Josefa Vycpálka 
v Praze a Krušnohorského pěveckého 
sboru v Teplicích, muzikanté a sólistky Eva 
Bendová Charvátová (soprán) a Barbora de 
Nunes-Cambraia (mezzosoprán).

Pro dnešní večer se náš kostel stává 
oázou hudby, vznešené, krásné, dojemné. 

Sborový zpěv se nese pod klenbami, jako 
by byl kostel postaven právě pro tuto příle-
žitost. Zpěv obou sólistek je dechberoucí, 
výkony všech interpretů jsou špičkové. 
Velikonoční spočinutí je dokonalé. Radost 
má zjevně i pan farář Martin Sklenář, který 
se tentokrát, mimo svoji obvyklou roli, 
připojuje k pěveckému sboru.

Za naše město patří velké poděkování 
především Petru Bendovi za uspořádání 
této mimořádné hudební události.

| Eva Málková

Morava ve 
Veltrusích
V sobotu 20. dubna se přízemí komunitní-
ho centra přesunulo svou atmosférou do 
jihomoravského sklípku. Do Veltrus totiž 
zavítal vinař Milan Vašíček, jehož vína 
sbírají na českých i světových soutěžích 
jedno ocenění za druhým. Pan Vašíček 
přivezl nejen vzorky 15 bílých i červených 
vín, ale také cimbál a dva kolegy, kteří jeho 
hru na tento unikátní nástroj doprovodili 
houslemi, basou a samozřejmě zpěvem. 
V komunitním centru tak zazněla spousta 
lidových písní nejen z Moravy, ale z celých 
Čech a samozřejmě také spousta zajíma-
vých informací o vínech samotných a jejich 
výrobě. Milan Vašíček přidal i několik his-
torek ze své dlouholeté vinařské i hudební 
praxe, které jen doladily skvělou atmosfé-
ru celého večera.

| text a foto: sd

Komunitním centrem zněl zpěv
Čtvrteční podvečer 16. května patřil v sále 
komunitního centra místnímu komornímu 
pěveckému uskupení Tutti Cantate pod 
vedením paní učitelky Blanky Schottenové. 
Slyšet jste mohli lidové písně, spirituály 
nebo i písně ze současnosti jako Adiemus 
či The Lion sleeps tonight. Kromě češtiny 
a angličtiny zazněla i španělština nebo 
velmi exotická kečuánština, zpěv doprová-
zel klavír, kytary či flétna. Pokud byste měli 
zájem se k těmto 8 členům přidat a posílit 
jejich řady, sbor vás rád uvítá na svých 
zkouškách, které probíhají vždy v pondělí 
od 18 hodin v budově základní školy.

| text a foto: sd
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Strašilky nikoho nevystrašily

Po příchodu do sálu komunitního centra 
v pátek 17. května vás mohla překvapit 
drobná, ale nenápadná zvířátka, která si 
hověla na stole před staženým plátnem. 
Tadeáš Novotný, mladý nadšený chovatel, 

se přišel podělit o své znalosti, zkušenosti 
i zážitky se strašilkami a pakobylkami, 
kterých má doma přes 200 kusů. Péči o ně 
se věnuje již několik let a ví o nich opravdu 
všechno. Velmi poutavým povídáním při-
blížil více než třem desítkám posluchačů 
život strašilek i se strašilkami, ukázal ve své 
prezentaci mnoho zajímavostí a perliček 
a především měl s sebou několik kousků 
na ukázku, které se nebály vzít do rukou 
i menší děti. Tadeášovi přejeme úspěšný 
chov a v budoucnu třeba i objevení nějaké-
ho nového druhu.

| text a foto sd

Veltruští žáci bádali po příbězích 
pamětníků
Před velikonočními prázdninami 27. března 2024 se uskutečnila 
ve velvarské Záložně slavnostní závěrečná prezentace projektu 
Příběhy našich sousedů z našeho regionu.

V podání žáků naší školy, ZŠ V. Havla z Kralup nad Vltavou, ZŠ 
Velvary a ZŠ Karla Hašlera z Libčic nad Vltavou a Gymnázia An-
tonína Dvořáka z Kralup nad Vltavou tak ožila historie 20. století. 
Během zajímavých prezentací žáci představili četným divákům pět 
zajímavých příběhů, v nichž ožily životní příběhy a osudy pamětní-
ků, které si jednotlivé týmy samy zvolily.

Žáci výsledky svého půlročního bádání zdokumentovali nejrůz-
nějšími způsoby – komiksem, audioreportáží a děti z naší školy 
dokonce animovaným filmem.

Pro závěrečnou slavnost si týmy připravily nejrůznější formy 
prezentace. Naše šestičlenná skupina z devátých ročníků svou pre-
zentaci oživila dvěma tanečními vystoupeními. Náš místní rodák, 
Václav Klofát, byl tak divákům představen velmi netradičně, vtipně 
a nápaditě. Troufáme si tvrdit, že naše vystoupení bylo nejzdařilej-
ší ze všech a děti si právem zasloužily nejdelší potlesk a následné 
uznání diváků i odborné poroty, která vyzdvihla originalitu prove-
dení, nápaditost, snahu a sehranost týmu a zájem o historii.

Závěrečná slavnost však byla jen konečnou třešničkou na dortu 
vzdělávacího žákovského dokumentaristického projektu organiza-
ce Post Bellum, kdy žáci za pomoci svých učitelů ve svém volném 

čase pátrají po osudech pamětníků války a komunistického reži-
mu. Absolvují řadu mediálních workshopů, návštěvy archivů a dal-
ších míst spojených s pamětníkem, bádají na internetu a několi-
krát se setkají s pamětníkem, kde probíhá audio i video nahrávání 
všech rozhovorů. Příběh dále týmy zpracují do audio, video nebo 
psané reportáže. Výsledky svého bádání prezentují veřejnosti při 
závěrečné slavnosti nebo na stránkách Kralupsko (2023/2024) – 
Příběhy našich sousedů (pribehynasichsousedu.cz).

A jaké dovednosti a znalosti žáci díky zapojení do projektu 
získali? Vedli rozhovor s pamětníkem oral-historickou metodou, 
orientovali se v dějinách 20. století se zřetelem k pamětnickému 
příběhu, vyhledávali, třídili a analyzovali informace, pracova-
li s technikou (nahrávací zařízení, videokamera, nástroje pro 
střih,…), pracovali v týmu a přijali zodpovědnost za společné dílo. 
Osvojili si tvůrčí psaní i prezentační dovednosti.

Zapojení do projektu mělo smysl, což všichni členové týmů 
dobře chápali a na své výsledné dílo mohou být právem hrdi.

Děkuji svému týmu složenému z žáků 9. A a 9. B (Jítě Eclerové, 
Róze Holadové, Nikče Javůrkové, Pepovi Majerčákovi, Jakubu 
Mikotovi a Filipu Ušákovi) za obrovské pracovní nasazení a skvěle 
odvedené dílo.

| Jana Majerčáková, koordinátorka Příběhů našich sousedů na škole
| foto: Anna Guthrie
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Veltrusy provoněl guláš
V sobotu 11. 5. 2024 měli veltruští občané 
i návštěvníci města možnost otestovat své 
chuťové pohárky na již 7. ročníku kulinář-
ské soutěže ve vaření kotlíkového guláše 
„Gulášfest 2024“, který pořádá již tradičně 
místní sbor dobrovolných hasičů.

Letos se vaření přesunulo z areálu býva-
lého letního kina na panelový plácek pod 
náměstím, což však na kuchařském umění 
závodníků nic neubralo.

Celkem se soutěže účastnilo 9 tříčlen-
ných týmů ze širokého okolí, kteří pomohli 
nasytit a vykouzlit úsměv na tváři více než 
dvěma stům ochutnávajících návštěvníků.

Stejně rychle jako mizel guláš ze všech 
kotlíků, začínali mít diváci jasno o tom, 
komu se tato pochutina podařila nejlépe.

Stejně jasno měla i odborná nezávislá 
porota, složena především ze zástupců 
kuchařského řemesla a tentokrát i mode-

rátora celé akce Petra PzV.

Porota letošní rok vyhodnotila vítězné 
týmy takto:
1.místo Sokolíci
2.místo Československo
3.místo Zlomený
Cena diváků, vyhodnocení ochutnáva-
jících návštěvníků, určilo pořadí týmů 
takto:
1.místo Československo
2.místo Zlomený
3.místo Sokolíci

Absolutním vítězem kulinářské soutěže 
Gulášfest 2024 a putovní pohár získal tým 
Československo.

Všem účastníkům za kuchařské umění, 
porotě a návštěvníkům za objektivní hod-
nocení děkujeme, vítězům gratulujeme 

a těšíme se na příští rok, kdy vůně guláše 
opět zavoní naším městem.

| text a foto: Antonín Pražák,  
starosta SDH Veltrusy

Medaile po téměř padesáti letech
V neděli dne 5. 5. 2024 se veltruský sbor 
dobrovolných hasičů po dlouhých 49 
letech konečně dočkal medailí z okresního 
kola závodu v požárním sportu, který se 
tentokrát konal v Cítově.

Velkou zásluhu na tomto úspěchu mají 
především Martin Šafránek, který získal 
zlatou medaili za první místo v běhu na 
100 metrů s překážkami v kategorii mladší 
dorost, a Ondřej Veselý, který doběhl na 
druhém místě ve stejné disciplíně v kate-
gorii staršího dorostu.

Jedná se obrovský úspěch po dlouhé 
době, který jen potvrzuje množství hodin 
strávených tréninkem a dřinou v oddíle 
mladých hasičů.

Velké poděkování za tento úspěch však 
nepatří jen vítězům, ale všem závodníkům 
z veltruského sboru, kteří tentokrát na nej-
vyšší příčky nedosáhli, ale přesto náš sbor 
i město Veltrusy skvěle reprezentovali.

Za tyto úspěchy se sluší též poděkovat 
i vedoucím dětského oddílu Janu Kóňovi, 
Janu Rybovi a Heleně Hájkové, kteří své 
svěřence na závody připravují.

Pevně věřím, že další sportovní úspěchy 
na sebe nenechají dlouho čekat a naši ha-
siči budou sklízet trofeje nejen na okresní, 
ale i krajské a celorepublikové úrovni.

| text a foto: Antonín Pražák,  
starosta SDH Veltrusy
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Kuličkáři cvrnkali už podvacáté
Dne 8. května 2024 se uskuteč-
nil jubilejní 20. ročník tradiční-
ho turnaje ve cvrnkání kuliček 
„Memoriál Ládi Kubce“. Za 
příznivého slunečného počasí 
cvrnkalo více než 50 malých 
i velkých kuličkářů. A zde jsou 
výsledky.

Kategorie 5 až 9 let
1. místo – Filip Fučík
2. místo – Emma Fučíková
3. místo – Klaudie Hanzlová

Kategorie 10 až 14 let
1. místo – Eliška Urbanová
2. místo – Veronika 
Koubová
3. místo – Šimon Valter

Kategorie 15 až 110 let
1. místo – René Hanzel
2. místo – Richard Kyselý
3. místo – Radek Král ml.

Pořadatelé děkují všem 
členům organizačního týmu, 
městu Veltrusy za finanční 
podporu a TJ Sokol Veltrusy za 
poskytnutí hrací plochy.

| Oldřich Šváb, ředitel turnaje

V komunitním centru  
si na své přijde každý
Kvapem se blíží konec školního roku, prázdniny jsou před námi 
a půlka roku 2024 za námi.

V komunitním centru U Havrana je stále příjemně rušno a mě 
těší, že si každý z vás postupně nachází něco pro sebe.

Ráda bych zmínila rozkvět různorodého cvičení, od jemné jógy 
po cvičení pro zdravá záda. Díky Nicol Kesselové, lektorce probíha-
jících lekcí jógy, vznikla silná iniciativa nabídnout jógu co nejšir-
šímu okolí. A tak jste v centru mohli mimo jiné zkusit třeba jógu 
ve tmě, jógu s kruhem, workshop jógy pro těhotné nebo speciální 
lekce pouze pro muže.

Deskoherní klub má po roce působení v komunitním centru 
svou pevnou základnu a o klubu seniorů Veltrusy ani nemluvím.

Snažíme se o to, aby byl program, který se v centru odehrává, 
různorodý, ale může se stát, že to vy, návštěvníci, vnímáte jinak. 
Proto na vás opět mírně apeluji – zastavte se v centru a uvidíme, co 
zvládneme společně vymyslet.

Začátkem května proběhla vernisáž obrazů Jany Heřmanové 
a Miroslava Pangráce. Výstavu můžete navštívit v galerii komu-
nitního centra do konce června. Přes prázdniny máme v plánu 
vystavit díla místních a fotografie pana Štrunce.

V září se můžete těšit na vyjímečnou vernisáž v podání umělce 
Karla Kušky, který slaví své jubileum.

Do konce školního roku ještě stihneme zajímavé přednášky. 
Čeká nás povídání o primátech s fotografem Petrem Slavíkem. 
Pokud vás zajímají hvězdy a astrologie, zvu vás na přednášku na 
toto téma s paní Blahůškovou.

Ještě v červnu stihneme akci pouze pro dámy s názvem Čtyři uši 
stačí, drahoušku v podání Aleše Petržely a Dušana Bitaly, kteří se 
představí s komponovaným písničkářským večerem. Ještě předtím 
se můžete těšit na přednášku o našich chodidlech a jak jim ulevit 
se Soňou Bravenčíkovou.

Sledujte kalendář komunitního centra, FB, plakáty a v nejbližší 
době i webové stránky, na kterých se momentálně pracuje.

| text a foto: Pavlína Křivánková

V kuchyni komunitního centra si uvařili i kralupští gymnazisté se svými španěl-
skými kamarády z programu Erasmus Na předvelikonočním workshopu se uplést pomlázku učily děti i dospělí
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Tělesné aktivity  
za Václava Antonína Chotka
ANEB BAROKNÍ SPORTOVÁNÍ V DOBĚ VÝSTAVBY VELTRUSKÉHO ZÁMKU

ZA ČASŮ CHOTKŮ

Václav Antonín Chotek (1674–1754) prožil 
svůj plodný život v éře vrcholného baroka. 
Byl posledním titulovaným rytířem svého 
rodu. Ctil rytířské ctnosti, které po staletí 
jen málo upravovaly svůj charakter.

Hlavní rozdíl mezi původními starově-
kými rytíři a šlechtou novověku tkvěl ve 
vyšší míře vzdělanosti. Starověké rytíř-
ské ctnosti spočívaly v širokém spektru 
dovedností, zahrnujícím boj se zbraněmi, 
lukostřelbu, jízdu na koni, ale i umění, jako 
tanec, šachy a skládání veršů a písní.

Tyto dovednosti byly původně vyučová-
ny individuálně a později, zejména v 17. 
a 18. století, se staly nedílnou součástí 
vzdělání na královských, rytířských 
a šlechtických akademiích. Zde se tělesná 
příprava zaměřovala především na tanec, 
jízdu na koni a šerm.

Vrcholil přerod feudální šlechty do 
dvorské aristokracie, která sloužila ke zvi-
ditelnění krále. V této éře nebyl čas jen na 
válčení, ale také na zábavu a sportovní hry. 
Ve Vídni roku 1666 se konala svatba císaře 
Leopolda I., jejíž oslavy trvaly celý rok.

S ohledem na úřednickou kariéru se 
u hraběte Chotka pravděpodobně nejvíce 
uplatňovaly aktivity jako jízda na koni 
a lov. To dokládá i dynamické sousoší 
koněvodů a psovodů na dvouramenném 
schodišti zámku Veltrusy, pravděpodob-
ně z roku 1711. Rakouský sochař Franz 
Anton Kuen zde na přání Václava Antoní-
na rozehrál věčný a skoro až živý příběh 
nejznámějších šlechtických radovánek. 
Blízkost Vltavy také naznačuje, že mladý 
Chotek mohl trávil čas plaváním a zdoko-
nalováním svého těla, pokud mu vzhle-
dem k jeho společenským povinnostem 
zůstával dostatek volného času. Šlechta 
na zámek obvykle zajížděla jen párkrát do 
roka.

Později, koncem 18. století, byly ve 
veltruském parku postaveny stavby přímo 
určené ke sportovním aktivitám.

Kuželník, nacházející se na východní 
straně zámecké konírny, sloužil pro hru 
nazývanou „trucco di terra“.

Na menší louce poblíž okružní aleje 
stálo Ptačí bidlo (Vogelstange). Jednalo se 
o stožár zesílený ve spodní části a s jakousi 
konstrukcí na vrcholu. Panstvo jej vyu-
žívalo při střeleckých soutěžích, při nich 
museli účastníci projevit smysl pro hru, 
galantnost a také humor. Střílelo se zde 

do dřevěných maket ptáků. Soutěž měla 
svá psaná pravidla a při jejím konání hrála 
i hudba.

Jednou z kulturně-společenských a tak 
trochu i sportovních aktivit byla plavba 
na lodích po veltruském kanálu, kterou 
si užívala hraběcí rodina Chotků se svými 
přáteli v 18. a 19. století.

KAŽDÉMU, CO JEHO JEST

Baroko, období rozkvětu umění a kultu-
ry v 17. a 18. století, se vyznačovalo mimo 
jiné i rozmanitostí sportů a her, které se 
lišily v závislosti na společenském posta-
vení. Šlechta, měšťanstvo a venkované se 

věnovali různým aktivitám, které odrážely 
jejich životní styl a privilegia. Mnoho 
těchto aktivit přinesla již předchozí staletí, 
v období baroka došlo k jejich pokroku 
a zdokonalení. Důležité bylo i prostředí ve 
kterém se konaly.

Šlechtici trávili svůj volný čas honitbou, 
která symbolizovala jejich moc a bohat-
ství. Kromě lovu se šlechta věnovala i jízdě 
na koni, která pro ně byla nezbytnou 
dovedností pro cestování, lov a účast na 
vojenských akcích a turnajích. Mezi další 
aktivity patřily souboje, tanec, hry (např. 
šachy, karty a kulečník) a plavání. Nedílnou 
součástí života šlechty této doby se stávají 
také dvorské slavnosti pořádané na počest 

Chlapci MacDonaldové hrají golf, kolem 1750, William Mosman (1700–1771)
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krále. V programu byly zařazeny i pohybo-
vé aktivity.

Měšťané se nejčastěji věnovali mimo 
jiné kuželkám, bowlingu, šermu, lukostřel-
bě, plavání a tanci.

Sport a hry venkovanů úzce souvisely 
s jejich prací a životem na vesnici. Patřily 
mezi ně tanec, zpěv, hry jako karty a kost-
ky, různé zápasy a běhy. Nechybělo pla-
vání, rybaření a lov drobné zvěře. V zimě 
sáňkovali a bruslili na zamrzlých rybnících 
a řekách.

HISTORICKÉ KOŘENY SPORTU

Rané důkazy o tělesné aktivitě lidstva 
lze nalézt již na jeskynních malbách 
z období starší doby kamenné. Prvotní 
„sportovní soutěže“ zahrnovaly různé 
formy bojových umění, se zbraní i bez ní, 
střelbu, vrhání různých předmětů, jízdu 
na koni a závody vozů. Vše bylo užitečné 
především pro přípravu na válku a boj.

Z původně spontánních soutěží 
v běžném životě se postupně vyvinuly 
organizované formy zábavy, jako byly 
antické olympijské hry, gladiátorské 
souboje a závody vozatajů po celé Římské 
říši. Poslední dvě jmenované praktiky 
byly s nástupem křesťanství v pozdním 
starověku postupně odsouzeny a opuště-
ny. Křesťanské společenství nezůstávalo 
pozadu a formovalo vlastní sportovní 
aktivity, především prostřednictvím rytíř-
ské kultury, jež dosáhla svého největšího 
rozkvětu v období vrcholného středověku. 
Tyto tradice pak ustoupily před profesiona-
lizací armády, což vedlo k úpadku obrněné 
jízdy – rytířstva.

Mnoho moderních sportů a her vzniklo 
v pozdním středověku a na začátku no-
vověku. Jak z názvu slova „sport“ vyplývá 
(z latinského „deportare“, tedy „užívat 
si“ nebo „odpočívat“), byly prostředkem 
k relaxaci a odpočinku. Některé z těchto 

aktivit představovaly čistou zábavu, kterou 
si obvykle užívali například rolníci a dělnic-
ká třída, zejména v neděli, což byl obvykle 
jediný den, kdy nemuseli pracovat. Tento 
zvyk často kritizovali církevní představite-
lé, kteří považovali neděli za den vyhraze-
ný jen Bohu. Situace se začala měnit na 
konci 16. a začátkem 
17. století, kdy něko-
lik panovníků začalo 
oficiálně podporovat 
vyhrazování prostor, 
kde se lidé mohli 
věnovat prvním 
formám organizova-
ného sportu a her.

ČAS BAROKA

Na konci 17. stole-
tí se v díle anglického 
filozofa Johna Locka 
kromě rytířských 
umění (tanec, 
jízda na koni, šerm 
a zápas) uvádí také 
otužování (včetně 
plavání), pobyt na 
čerstvém vzduchu, 
správná výživa 
a pravidelné cvičení. 
Tato činnost byla 
doporučena jak pro 
využití volného času, 
tak i pro fyzickou 
kondici.

Na přelomu 17. 
a 18. století docháze-
lo k rozšiřování 
pojmu sport. V Anglii 
se staly jednou 

z nejoblíbenějších aktivit dostihy. 
S narůstající popularitou sázení na vítěze 
a zájmem o rychlost se do těchto závodů 
začal vkládat měřitelný prvek – čas. 
Základní charakteristikou moderního 
sportu se tak stalo měření dosaženého 
výkonu časem.

Vysoká šlechta sportuje – grafiky, Nicolas Arnoult (1650–1722)

Královská zábava ve Versailles, král Ludvík XIV. hraje kulečník s Filipem Orleénským, 1698,  
Antoine Trouvain (1656–1708)



Dívka hrající badminton, kolem 1740, Jean-
-Baptiste Simeon Chardin (1699–1779)
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S dostihy provázané běžecké a chodec-
ké závody prošly rychlou transformací. 
Během první poloviny 18. století však 
došlo k jejich oddělení. O tom v roce 1727 
napsal do svých Anglických listů samotný 
Voltaire!

Dalšími atraktivními sporty pro diváky 
se staly kriket (v roce 1611 první známý 
zápas na světě), plavání, veslování (první 
závod v roce 1716) a box (v roce 1722 již 
první ženský zápas). Probíhaly šermířské 
a ostrostřelecké soutěže a nadále se stavě-
ly budovy určené pro jízdu na koni, šerm 
a míčové hry. Některé zahrady, které měly 
obohatit pobyt venku, byly také přizpůso-
beny herním aktivitám.

V oblibě byl tenis, který se v té době hrál 
nejčastěji jako „jeu de paume“, hra dlaní 
proti zdi, a „real tennis“ na speciálních 

kurtech. Dále se rozvíjel golf (s prvními 
pravidly z roku 1744), bandy (ruský hokej 
na dvoře Petra I. Velikého), bowls (takový 
bowling na trávníku) a curling (první klub 
vznikl v roce 1716).

Zajímavou kapitolou v historii sportu je 
fotbal. Již od 13. století byla tato hra zná-
má svou surovostí, kterou provázely jeho 
časté zákazy. V roce 1716 nazval anglický 
básník a dramatik John Gay v Covent Gar-
den tuto davovou hru fotbalovou válkou. 
Později byla přijata pravidla, která postup-
ně civilizovala tento sport a umožnila jeho 
rozšíření i na britských školách.

Populární byly i další sporty a spole-
čenské aktivity, jako například kuželky, 
petanque, badminton a různé deskové hry, 
dále karty, ruleta, loterie a kostky. Šachy, 
které vzešly z renesanční Itálie a Španěl-

ska, zaujaly v té době významné místo 
zejména ve Francii.

Do sportovních her a závodů byl vnášen 
řád a stanovována nová pravidla. Aktivní 
sportovci se začali specializovat na jedno 
sportovní odvětví. Tradiční sportovní hry 
tak získaly novou strukturu a přeměnily se 
v moderní sportovní disciplíny.

Na venkovských slavnostech, které 
pořádala šlechta, byly sportovní hry a zá-
vody častou součástí. Šlechta zajišťovala 
organizaci a financování těchto slavností, 
vítězové sportovních soutěží byli odmě-
ňováni a stávali se reprezentanty svého 
panství v soutěžích většího územního 
celku. Patronát nad těmito slavnostmi byl 
pro šlechtu výhodným způsobem sociální 
kontroly nad volným časem a zároveň 
umožňoval kapitalistické podnikání v ob-

Hra Biribi (mezi lottem a ruletou, hrával i Casanova), Giovanni Domenico Lombardi (1682–1751)

Vysoká šlechta sportuje – grafiky, Nicolas 
Arnoult (1650–1722)

Vysoká šlechta sportuje – grafiky, Nicolas 
Arnoult (1650–1722)

Venkované hrají karty, 1700, Norbert van Bloemen (1670–1745)
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lasti sázek na sportovní soutěže. To dále 
napomohlo profesionalizaci sportovců 
a dalšímu rozvoji závodění.

V barokní době také mnoho lidí sledo-
valo kruté sporty, jako byly kohoutí nebo 
psí zápasy a vábení býků. Bohatí jedinci si 
oblíbili parforsní lovy a štvanice. Šlechta 
stavěla arény určené pro lovecké účely, kde 
lov postupně přerostl ve formu zábavy, 
kdy byla zvěř lovena v ohradách. Tento pře-
chod z lovu na hru byl provázen rostoucí 
oblibou těchto krvavých her. Populární byl 
také box holými pěstmi, přestože někteří 
boxeři začali v 18. století používat kožené 
rukavice.

SPORT A HRY U KRÁLE SLUNCE

Za vlády Ludvíka XIV. jeho královská 
rodina a dvořané s nadšením sledovali 
a provozovali tzv. Karusel. Konal se ve 
Versailles i v Paříži a oblibě se těšil i mezi 
prostým lidem.

Tato velkolepá jezdecká představení, in-
spirovaná pozdně středověkými rytířskými 
turnaji, sloužila nejen jako zábava, ale 

především jako mohutná demonstrace 
moci a prestiže francouzské aristokracie 
pod nadvládou krále. Karusel tak symbo-
lizoval nejen transformaci role šlechty, ale 
i probíhající centralizaci celého státu.

Na královském dvoře probíhaly i nej-
různější sporty, jako například pall-mall 
(předchůdce golfu a kroketu) nebo jeu 
de paume (pravá francouzská vášeň, z níž 
vznikl moderní tenis). Král miloval lov, pro-
menády, šerm, různá show a společenské 
hry. Byl velkým hráčem kulečníku a rulety.

Versailles se říkalo „hráčské doupě“. 
Hazardní hry s vysokými sázkami přita-
hovaly odvážné a zkušené hráče, muže 
i ženy. Povolení hrát u královského stolu 
bylo známkou přízně, která vydělávala 
a prohrávala jmění. Ztráty znamenaly 
finanční závislost na králi. Když král nebyl 
přítomen během jejich prohry, dávali hráči 
své zoufalství hlasitě najevo. Kvíleli, kleli, 
trhali si vlasy a plakali. Bezostyšně se při 
hře dopouštěli podvádění a nikdo jim to 
zvlášť nevyčítal. Hrály se karetní hry jako 
lansquenet, ombre, quadrille, reversis, 
brelan, whist, pharao, dále šachy, dáma, 

kostky, lotto, cavagnole a tric-trac.
Sport a zábava na dvoře Ludvíka XIV. 

plnily několik důležitých funkcí. Posilovaly 
královskou moc a prestiž. Král a šlechta 
předváděli své sportovní dovednosti 
a sílu, aby ohromili poddané a zahraniční 
návštěvníky. Tyto aktivity propagovaly 
šlechtické hodnoty jako je odvaha, čest 
a disciplína a poskytovaly zábavu pro krále, 
šlechtu a dvořany.

SPORTOVNÍ OBRAZY 
A GRAFIKA

Sportovní motivy v barokním umění 
nejsou příliš obvyklé. I když lov, oblíbený 
sport šlechty, často figuroval v obrazech, 
byl zobrazen spíše jako mytologická udá-
lost s portrétními rysy. Nejvíce sportovních 
scén lze nalézt v holandském malířství, 
zejména v podobě zimních sportů jako 
bruslení nebo „kolf“, předchůdce moder-
ního golfu nebo hokeje, častěji však jako 
součást krajinomalby. Barokní umění se 
více soustředilo na obrazy s tématy her, 
jako jsou kulečník, karty, šachy a kostky, 
které byly populární ve všech vrstvách 
společnosti.

Nicméně, díky grafickým listům od 
Nicolase Arnoulta (1650–1722) máme 
možnost detailněji prozkoumat sportovní 
aktivity vrcholné francouzské šlechty. Je-
an-Baptiste Simeon Chardin (1699–1779) 
pak ve svých obrazech zachytil život měš-
ťanského obyvatelstva, zahrnující i míčové 
a karetní hry.

NA ZÁVĚR

Během pozdního středověku a rané-
ho novověku se sportovní a volnočasové 
aktivity výrazně transformovaly. Mnohé 
z nich, původně omezené na určité regio-
ny, se staly populární zábavou překračující 
národní a kulturní hranice. S propojením 
světa v raném novověku se hry a sporty 
rozšířily a získaly oblibu v různých zemích. 
Aktivity, které měly původ v bojových 
dovednostech, postupně přerostly ve spor-
tovní aktivity zaměřené na volnočasovou 
rekreaci. S komercializací sportu a zábavy 
začali šlechtici a podnikatelé najímat spor-
tovce pro soutěže s přijímáním sázek, což 
přineslo zisk pro všechny zúčastněné.

Barokní éra zdědila sporty a hry z minu-
lých staletí a objevila nové. Propůjčila jim 
svůj lesk a vdechla jim nový život pro bu-
doucí generace. Nešlo jen o dobu okáza-
lých slavností, monumentální architektury 
a bojů o habsburskou nadvládu. Baroko 
i v této oblasti obohatilo životy nejen 
celé společnosti, ale i jednotlivců a po-
sunulo jejich ambice za hranice zdánlivě 
nemožného.

| text a obrázky: Kamil K. Brzák

Partie billiardu – výřez, kolem1725, Jean-Baptiste Simeon Chardin (1699–1779)

Hudba a bowling, 1736, Johan Franz Hörmannsperger (1710–?)
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NA KOCOURKÁČ
LETNÍ TÁBOR

6. - 15. července 2024

přihlášky a informace:  aspv.skolaveltrusy.cz 
                                            tabor@veltrusy.cz

POJEĎ S NÁMI

ASPV VELTRUSY

CENA
4 000 Kč

stanový tábor uprostřed lesů v jižních Čechách, potok
s raky, hvězdné nebe...
dobrodružná celotáborová hra, oheň, kytary, sportovní
soutěže, kamarádi.....

pro děti od ukončené 1. třídy do 9. třídy

pro nečleny ASPV
4 600 Kč
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Čteme rádi?
ANEB HLEDÁNÍ 
ČTENÁŘSKÝCH ZÁŽITKŮ

Čtenářství je podstatnou a důležitou 
součástí všeobecného vzdělání. Jen zdatný 
a vnímavý čtenář ocení krásu psaného slo-
va, ale hlavně dokáže pochopit čtený text 
a získávat nové informace nejen z učebnic, 
ale i z dalších zdrojů informací. Proto 
se během výuky, ale i mimo ni snažíme 
pomáhat dětem najít ve čtení a knihách 
zalíbení a předat malým i větším žákům 
lásku ke čtení.

Nové prostory veltruské knihovny na-
bízejí nyní možnost trávit alespoň některé 
hodiny českého jazyka mezi knihami. 
Paní Křivánková z Komunitního centra ve 
spolupráci s učiteli připravuje jednotli-
vým třídám na míru tematicky zaměřené 
programy, jejichž hlavním cílem je nalákat 
děti ke čtení a k opakovaným návštěvám 
knihovny. Do knihovny chodí už prvňáčci, 
kteří nadšeně poznávají, že do knihovny 
si mohou přijít nejen pro knížku, ale třeba 
i zahrát si nějakou deskovou hru.

Podporovat čtenářství je ale důležité 
i u starších dětí. To se snažíme naplnit 
i propojením výukových a volnočasových 
aktivit.

Druhá dubnová středa byla ve škole 
věnována všem příznivcům literatury a ze-
jména poezie. Sešlo se na pětadvacet re-
citátorů a recitátorek, kteří přednášeli svoji 
vlastní tvorbu. Za nejúspěšnější recitátory 
byli vyhlášeni Adélka Kratochvílová, David 
Dekastello a Emily Ponert. Autorsky nejví-
ce zaujaly texty od Elišky Hrádkové, Lucky 
a Terky Nykodymových a Verči Pavlíčkové. 
Rozdávaly se i ceny diváků, kteří si přišli 
své spolužáky poslechnout. Nejvíce se 
jim líbila práce Terezy Staňkové a Kris-
týny Čadkové. Věříme, že si děti literární 
odpoledne užily a že jim literatura zůstane 
blízkou i v dalších letech.

Tím ale školní literárně-kulturní aktivity 
neskončily a v předvečer svátečního Dne 
vítězství se škola přenesla do Mexika – 
učebnami se nesly španělské rytmy, 
v chodbách byla vidět sombrera a nejen 
žáci, ale i skupinka učitelů se těšila na 
večer plný mexické kultury. Po úvodní hře, 
kdy se při společném hledání bomby z dětí 
stali Zapatovci a policisté, se děti rozdělily 
do tří skupinek a na různých stanovištích 
ve škole se naučily tanec La Cucaracha, 
ochutnaly vlastnoručně vyrobené guaca-
mole z avokáda, skládaly verše a z kvízu 
se naučily něco nového o této exotické 
středoamerické zemi. Vrcholem celého 
večera byla vernisáž Fridy Kahlo na školní 
půdě, která byla následována čtením 
z autobiografie této fenomenální malířky 

doprovázeným velmi sugestivním stíno-
vým divadlem. Součástí programu byla 
i tradiční hra na schovávanou, která nesmí 
chybět při žádné přespávačce ve škole. 
Večer jsme završili filmem Coco, který byl 
tematickou tečkou za velmi povedeným 
mexickým večerem.

Čtenáři se stávají i malí prvňáčci, 
kteří měli tu čest přivítat váženého Krále 
čtenářů, Otu I., který svou návštěvou poctil 
všechny první třídy a pasoval malé žáčky 
na čtenáře. Jeho vyprávění děti velmi 
zaujalo a pevně věříme, že je inspirovalo 
k dalšímu čtení a rozvíjení jejich fantazie.

Podpora čtenářství bude rozvíjena 
i v budoucnu. Naší škole se totiž podařilo 
úspěšně projít výběrem a od nového škol-
ního roku se staneme součástí celostátní-
ho projektu Pomáháme školám k úspěchu, 
který je podporován nadací manželů 
Kellnerových.

Kromě nového projektu pokračujeme 
i v realizaci projektu JAK – Šablony I pro 
ZŠ Veltrusy 2023–2024, který je spo-
lufinancován Evropskou unií. Cílem je 
zajištění rovného přístupu ke kvalitnímu 
vzdělávání pro děti a žáky prostřednictvím 
podpůrných personálních pozic, vzdělá-
vání pracovníků škol, vzájemné spolu-
práce a podpory zavádění inovativních 
metod výuky, reg. č. projektu: CZ.02.02.
XX/00/22_002/0004302.
| Soňa Dekastello, Světlana Racková, ředitelka

| Foto: Miluše Rákosová
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Školkové děti mají plno zážitků
Druhé pololetí školního roku začalo v naší mateřské škole pěkně 
zvesela! Slavil se masopust, kdy na děti čekala spousta legrace, 
převleků a masek, dokonce i masopustní koláčky. Každý měsíc 
nám zpestřila program různá divadelní představení, jako napří-
klad kouzelník nebo oblíbené divadlo plné písní z pohádek.

S příchodem jara se naše děti začaly chystat na Velikonoce. 
Během pracovních a výtvarných činností jsme vyrobili spoustu ba-
revných kraslic, přáníček a vyrostlo nám i osení. V týdnu zaměře-
ném na povolání mohly děti ze třídy Berušek navštívit veterinární 
kliniku, hasičskou stanici a do školky zavítala paní Olga z místní 
čokoládovny, se kterou si všechny děti vyrobily výborná čokoládo-
vá lízátka.

Na konci měsíce dubna jsme se společně sešli u příležitosti pá-
lení čarodějnic. Děti ze třídy Kuřátek vyrobily dvě krásné čaroděj-
nice, které jsme symbolicky vhodili do ohně a pak konečně přišel 
čas na opékání buřtíků. Nakonec nám přálo i počasí a s rodiči jsme 
si užili příjemné odpoledne.

Na začátku května proběhl zápis nových dětí do mateřské 
školy, vystoupení dětí pro maminky a navštívil nás vodník Čenda, 
který nás zasvětil do tajů života pod hladinou. Děkujeme tímto 
Českému rybářskému svazu, který pro nás tuto akci připravil.

Do konce školního roku nás toho spousta čeká. Jen namátkou 
varietní představení, celodenní výlety, školka v přírodě a tolik 
očekávané rozloučení s našimi předškoláky.

Rádi bychom tímto poděkovali všem za spolupráci a trpělivost. 
Užijte si s dětmi krásné léto a budeme se znovu těšit na viděnou 
v novém školním roce!

| Nikola Krejsová
| foto: Klára Válková, Kristýna Žílová

Jak běžel rok v rodinném  
centru Havránek
Tento školní rok jsme otevřeli čtyři kurzy 
pro rodiče s dětmi od 3 měsíců do 4 let, dva 
kurzy kytary pro starší školáky a každou 
středu si děti vyhrály v herničce. Na jaře 
proběhlo 10 lekcí programu EDASTIM, 
který byl zaměřen na podporu dovedností 
předškoláka za podpory rodiny. Též jsme 
v tomto roce získali grant z dotačního 
programu Rodina MPSV na podporu 
rodiny a grant města Veltrusy na provoz 
Havránku.

Na kurzu kytary skupinka pokročilých 
dětí bude končit a na památku od lek-

torky Veroniky dostanou trsátko s logem 
Havránku. Kurz Lesních hrátek se nám 
podařilo celý rok strávit venku, kde jsme 
se vyřádili, procvičili si tělo s říkankami, za-
hráli hry a měli jsme štěstí, že kurz navště-
vovaly dvě maminky, které přírodu velmi 
dobře znají, a proto jsme i dětem dokázali 
pojmenovat mnoho krásných rostlin, stro-
mů a zvířátek. Na kurzu Cvičení s Evčou 
se miminka seznamovala s říkankami, 
zvuky, procvičovala celé tělo a před Vánoci 
vyrobila dáreček pro své nejbližší formou 
malování na plátno přes folii. Na Hraní 
s Nikolou děti zpívaly za doprovodu Orffo-
vých nástrojů, říkaly básničky a seznámily 
se s nejrůznějšími druhy tvoření. Při tvorbě 
děti pracovaly s temperami, vodovkami, 
prstovými barvami, lepidlem, nůžkami 
a vytvořily si například stromek ze šišky, 
nespočet kytiček a zasely velikonoční 
travičku. Kurz Hraní s Lindou doprovázela 
opička Barborka, kterou si děti velmi oblí-
bily. Děti se během každého setkání sezná-
mily s novou písničkou nebo básničkou, při 

které si zahrály na jednoduché hudební 
nástroje nebo ji pohybově ztvárnily. Každá 
lekce byla oživena aktivitou na rozvoj jem-
né motoriky. Děti například lepily vatu na 
papírové tělíčko ovečky, zdobily barevnými 
mini kuličkami vánoční stromeček nebo 
stavěly vatru z přírodnin.

Pokud máte zájem v našem centru ote-
vřít kurz, neváhejte nám napsat na info@
rchavranek.cz. Aktuálně hledáme lektorku 
cvičení s miminky od 3 měsíců.

Užijte si léto a v září se na vás budeme 
těšit!

| text a foto: Jana Suchá a lektorky Verča, 
Nikola, Linda a Eva
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Přátelský zápas znovu spojil 
spřátelené kluby
PŘÁTELSKÉ UTKÁNÍ MEZI STAROU GARDOU AFK VELTRUSY A NĚMECKÝM 
KIRSCHAU SKONČILO VÍTĚZSTVÍM DOMÁCÍCH V PENALTOVÉM ROZSTŘELU

V sobotu 25. května 2024 se na stadionu AFK Veltrusy odehrál 
dlouho očekávaný přátelský zápas mezi starou gardou domácího 
týmu a jejich přáteli z německého města Kirschau. Tento zápas 
nebyl jen obyčejným sportovním kláním, ale také oslavou více jak 
čtyřicet let trvajícího přátelství mezi oběma kluby.

Začátek utkání byl vyrovnaný, oba týmy hrály s velkým nasa-
zením a ve vysokém tempu, přestože se jednalo o přátelský zápas 
starých gard. Diváci na tribunách mohli vidět několik krásných 
akcí na obou stranách. Veltrusy měly několik velkých šancí, kdy 
domácí útočníci prověřili německého brankáře a pevnost brankové 
konstrukce. Němečtí hráči z Kirschau také nezůstali pozadu a i oni 
měli několik slibných příležitostí, které však buď zhatila dobře 
organizovaná obrana Veltrus, nebo skončily střelou mimo tyče. Zá-

pas plný napětí tak po devadesáti minutách skončil bezbrankovou 
remízou 0:0. O vítězi musel rozhodnout penaltový rozstřel. Nervy 
drásající momenty byly pro všechny přítomné diváky napínavé 
až do poslední chvíle. Na obou stranách byli hráči velmi precizní, 
ale nakonec rozhodl lepší výkon domácího brankáře, který svými 
zákroky dovedl AFK k vítězství.

Toto utkání bylo opět důkazem, že sport dokáže spojovat lidi 
napříč hranicemi a vytvářet pevná přátelství, která přetrvávají roky. 
AFK Veltrusy a tým z Kirschau se již nyní těší na další společné 
setkání, které jistě opět přinese mnoho krásných zážitků a upevní 
jejich dlouholeté přátelství.

| Martin Novák
| foto: Ivan Krečun

Mladší a starší žáci AFK Veltrusy 
bojují o vítězství v okresním přeboru
Fotbalové týmy mladších a starších žáků AFK Veltrusy jsou letos 
ve vynikající formě a směřují k vítězství v okresním přeboru. Oba 
týmy mají před sebou několik rozhodujících zápasů, které určí, 
zda se jim podaří dosáhnout na vytoužené vítězství v okresním 
přeboru. Trenéři i hráči jsou odhodláni dát do závěrečných zápasů 
vše a věří, že jejich tvrdá práce a týmová spolupráce přinese ovoce.

Fanoušci a příznivci klubu sledují výkony mladších i starších 
žáků s nadšením a nadějí, že se oba týmy zapíší do historie jako 
vítězové okresního přeboru. V následujících týdnech nás čekají 
napínavé a emocionálně nabité zápasy, které rozhodnou o osudu 
obou týmů. Ať už to dopadne jakkoli, mladší a starší žáci AFK 
Veltrusy již prokázali, že jsou týmy s velkým potenciálem a skvě-
lou budoucností před sebou. Jejich letošní úspěchy jsou inspirací 
pro všechny mladé fotbalisty v regionu a ukazují, že tvrdá práce 
a odhodlání přináší úspěch.

| Martin Novák
| foto: Jaroslav Nalezený
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ASPV
Běhu parkem chyběli dva 
závodníci k rekordní účasti
Veltruským parkem se letos poslední dubnovou sobotu běhalo již 
po 26. a účast byla opravdu úctyhodná. Dlouhou dobu to dokon-
ce vypadalo na rekordní počet běžců, ale po konečném sečtení 
všech závodníků se ukázalo, že k překonání rekordu z roku 2018 
nám chyběli dva. Na nejrůznějších délkách tratí od 50 m do 10 km 
tedy letos odstartovalo 389 běžců a běžkyň, z toho 272 v dětských 
kategoriích a 117 v dospělých. Slunečné počasí vyzývalo závodníky 
i diváky k setrvání v prostoru startu a cíle a k dalšímu fandění.

Vítězové v hlavních kategoriích:
10 km muži: Jan Hřích (AK Louny) 36:21‚1
5 km muži: Antonio Loškoski (Roudnice nad Labem) 18:39‚9
10 km ženy: Kristýna Nouzová (DS Františka Zobala) 46:42‚2
5 km ženy: Kateřina Váňová (TJ Kralupy) 22:51‚1

V soutěži tříd veltruské školy o dort starosty města zvítězila 
třída 1.B, za kterou běželo celkem 12 žáků a k vítězství jim po-
mohla nejen jejich paní učitelka třídní, ale i paní asistentky, paní 

ředitelka a další vyučující.
Budeme se na vás těšit příští rok na startu 27. ročníku Běhu 

veltruským parkem, a to v sobotu 26. dubna 2025.
| Martina Voláková

| foto: Jan Beránek

Po Medvědí stezce se vypravilo 67 závodníků
V sobotu 11. května odpoledne jsme se vrátili opět po roce se 
závodem Medvědí stezkou do veltruského zámeckého parku. Na 
trať se vydalo celkem 67 odvážných závodníků v kategoriích od 
předškoláků až po dospělé. Na cestě je čekalo 12 stanovišť, které 
testovaly znalosti a dovednosti z různých oblastí (od vázání uzlů 
a odhadu teploty až po otázky, jak najít v terénu jih bez pomoci 
kompasu). Všechny dvojice (protože tenhle závod se odjakživa 
běhá ve dvou) nakonec šťastně našli cestu až do cíle a pak už se če-

kalo jen na závěrečné vyhlášení těch nejúspěšnějších borců, kteří 
nejrychleji běželi a nejméně chybovali na stanovištích.

Děkujeme všem dobrovolníkům, kteří se na organizaci závodu 
podíleli. Pro úplnost dodávám, že část závodníků se vydá i na kraj-
ské kolo medvědí stezky, které proběhne o víkendu 31. 5.–2. 6. ve 
Lhotce u Mělníka.

| Lenka Měšťánková
| foto: Vendy Andrlová

Atletice zdar!
Hřiště místní základní školy se v neděli 12. 5. 2024 proměnilo 
v atletickou plochu, kde své síly porovnalo 60 dětí a 11 dospělých 
v těchto soutěžních disciplínách: hodu, skoku do dálky, sprintu 
a vytrvalostním běhu. Celý den nám nad hlavou svítilo sluníčko, 
takže atmosféra závodu byla o to veselejší. Závod se nesl v duchu 
motta,‚Není důležité vyhrát, ale zúčastnit se!” A to opravdu platilo, 

všichni si po celou dobu navzájem fandili a nakonec vyhrál ten 
nejlepší.

Budeme se na vás na všechny těšit příští rok.
Sportu jednou nazdar!

| Daniel Koš
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Smrt, smrt ze vsi a jaro do vsi…
ASPV Veltrusy ve spolupráci s komunitním centrem města 
Veltrusy se po delší pauze rozhodli vrátit k tradici vynášení 
Morany – starému slovanskému rituálu, který symbolizuje konec 
zimy a příchod jara. Nejprve během týdne vyráběly děti Moranu 
v odpoledních programech komunitního centra. A opravdu se jim 
povedla. Celá akce pak proběhla v neděli 24. března. Byla zahá-
jena před komunitním centrem krásným tanečním vystoupením 
lidových tanečků děvčátek z oddílu ASPV pod vedením Kačky 
Dvořákové. A pak už jsme se vydali na cestu s Moranou parkem za 

sborového přeříkávání tradičních básní a popěvků zahánějících 
zimu a přivolávajících jaro až k Mlýnskému potoku, do kterého 
jsme Moranu hodili, a tak odehnali všechno zlé i zimu a přivolali 
jaro. Na závěr si každý domů odnesl větvičku líta, aby měl trochu 
toho přivolaného jara už doma. Seniorky scházející se v KC pro 
všechny účastníky napekly spoustu dobrot, a tak se všem malým 
i velkým odcházelo domů od strouhy zvesela. Děkujeme!

| Martina Voláková
| foto: Kateřina Kučerová

Kocourkáč se blíží!
O víkendu 24.–26. 5. se uskutečnil náš tradiční předtáborák, který 
měl letos svou premiéru v LK Pírko. Celý víkend jsme stanovali, 
a i když nám občas zapršelo, nenechali jsme se zastrašit a užili 
jsme si spoustu zábavy a dobrodružství, na které budeme ještě 
dlouho vzpomínat. Malým i větším táborníkům jsme odhalili 
v páteční noční hře letošní téma, kterým je Divoký západ. Druhý 
den pak hráli různé hry, díky kterým se seznamovali s tématem, 
aby z nich na táboře byli už velcí cowboyové. Nesměla chybět ani 
malá vzpomínka na minulý rok, takže naši nováčci měli možnost 
nahlédnout už na samotný velký tábor, na který se všichni těšíme 
(někteří tak moc, že si počítají dny – na konci předtáboráku už nám 
chybělo jen 40 dní do tábora).

| Daniel Koš
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Olympijský závan  
doputoval do Veltrus

Na místní umělé slalomové dráze pod 
starým mostem se ve dnech 20.–21. dubna 
konaly závody Českého poháru ve vodním 
slalomu. Ty byly zároveň první částí 
kvalifikace do reprezentačního družstva 
ČR a tím pádem i prvním krokem k účasti 
na olympijských hrách v Paříži. Kdo ze 
slalomářů pomýšlel na olympiádu, chtě-
-nechtě musel zavítat do Veltrus. Místní 
slalomová dráha tak hostila kompletní 

špičku českého vodního slalomu včet-
ně olympijského vítěze Jiřího Prskavce 
a olympijských medailistů Lukáše Rohana 
a Vavřince Hradilka. Ten zde zažil smutné 
loučení s bohatou reprezentační kariérou. 
Přestože se na místní slalomovou dráhu 
vždy rád vracel a před kvalifikací zde 
absolvoval řadu tréninků, ani jeden závod 
se mu nepovedl. V sobotu musel dokonce 
předvést eskymácký obrat a po závodech 
vydal prohlášení, že s profesionálním 
sportem končí.

Zbylá část olympijské kvalifikace 
o tři volná místa (Jiří Prskavec měl díky 
výsledkům z loňské sezony nominaci na 
kajaku jistou) se jela hned následující 
víkend v pražské Troji a finále, kterého se 
zúčastnili vždy pouze tři nejlepší v katego-
rii, proběhlo na ME ve slovinském Tacenu. 
Tým vodních slalomářů nakonec do Paříže 
vyrazí ve složení Jiří Prskavec a Antonie 
Galušková na kajaku a Lukáš Rohan 
s Gabrielou Satkovou na kanoi. To, že se 
ve Veltrusích jel tak důležitý závod, svědčí 
o unikátnosti místní slalomové dráhy, kte-
rých je mimochodem v celé ČR pouze pár.

Z místních závodníků, kteří zažívají 
svou nováčkovskou sezonu v této elitní 
slalomářské soutěži, dosáhla nejlepšího 
výsledku Magdaléna Sakalová, která skon-
čila v neděli na 25. místě. V mužích pak 
Ondřej Brambora, který bral 37. místo.

| Robin Hron

Karate Kodomo no Taikai 2024
V sobotu 18. května 2024 se veltruští karatisté zúčastnili turnaje 
karate dětí „Karate Kodomo no Taikai“ v Havlíčkově Brodě. Jedná 
se o turnaj v neoficiálních disciplínách upravených pro děti.

Stejně jako v minulých letech jsme se setkali s karatisty z jiných 
klubů, měli jsme možnost porovnat si, na jaké úrovni karate 
cvičíme, a samozřejmě jsme měli možnost zabojovat o medaile. 

V konkurenci ostatních klubů jsme se rozhodně neztratili.
Děkuji všem závodníkům za účast a přístup. Gratuluji jim k zís-

kaným medailím. Velmi děkuji i jejich rodičům za podporu.
| Marek Mach, hrdý sensei mladých veltruských karatistů

http://www.shuri-te.cz/

Vavřinec Hradilek – vždy s úsměvem, ČP Veltrusy. 
Foto: Ivo Kubica

Markéta Sakalová, ČP Veltrusy. Foto: Jan Skiman

Iva Machutová, ČP Veltrusy. Foto: Jan Skiman
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Lesní klub Pírko už je tu pátý rok
Lesní klub Pírko se pomalu blíží ke konci 
svého pátého školního roku. I ten letošní, 
stejně jako všechny předchozí utekl jako 
voda. Pořád se učíme něco nového. Nejen 
děti, ale hlavně my dospělí.

Základem fungování lesního klubu je 
program pro předškolní děti, který běží 
4 dny v týdnu. V podstatě jde o takovou 
školku, jen náš den vypadá trochu jinak 
než v běžné školce. Velkou část dne totiž 
trávíme venku. A to celoročně. Není totiž 

špatné počasí, jen špatné oblečení. Takže 
třeba v dešti si můžeme užívat naplno 
všechny louže a bláta. A ještě se přitom 
naučit všechno, co budou děti v dalším 
životě potřebovat.

V letošním roce jsme obnovili i dopole-
dní program pro nejmenší děti ve věku 1–4 
let, který se koná každé úterý od 10‚00 do 
11‚00. Děti si v rámci něj zkoušejí společně 
s rodiči nějaké to vyrábění, trochu si hrají 
se vším co nám příroda nabízí a nechybí 

samozřejmě říkanky a písničky. A i tohle 
všechno dokážeme venku za každého 
počasí.

Jako každoročně i letos pořádá lesní 
klub Pírko v létě dva příměstské tábory a to 
v termínech 1.–4. července a 22.–26. čer-
vence. Stále nám zůstává pár míst volných. 
Případní zájemci najdou více informací na 
našich webových stránkách https://lesni-
pirko.cz/

| text a foto: Lenka Měšťánková
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Sys-DataCom
RYCHLÝ INTERNET A MOD-

Spolehlivý internet,
volání i televize

www.sys-data.com
Volejte NONSTOP 777 774 221

Doplňkové služby, 
které dále nabízíme:
• Chytrá televize, která se vám 

přizpůsobí. Více než 180 programů.

• Vyzkoušet si ji můžete na 7 dní 
zdarma přes naši síť.

• Zpětné sledování až 7 dní, pořad si 
můžete pozastavit a�pustit později.

• Televizi máte všude v�EU, kde se 
připojíte k�internetu.

• Je možné sledovat IPTV i�např. 
na�chatě v�mobilu přes aplikaci.

• Nabízíme pevné telefonní linky, bez 
placeného paušálu. Platíte pouze to, 
co provoláte.

Rychlý a�stabilní internet za 
výhodné ceny již od 250�Kč 
měsíčně. Pro přenos internetu 
používáme moderní technologie 
a�routery Mikrotik. Nově 
instalujeme i�k�zákazníkům 
gigabitové technologie.

TVTV
s více nežs více než

180180
programyprogramy
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